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ÚVODNÍ SLOVO 
HEJTMANA PRO 
PARDUBICKÝ KRAJ  
Náš program není seznamem prázdných 
slibů, nabízíme konkrétní řešení.

V průběhu roku 2019 vznikla na základě setkávání a řešení 

konkrétních problémů starostů měst a obcí, předsta-

vitelů celé řady spolků a organizací iniciativa 3PK – Pro 

prosperující Pardubický kraj. Díky podpoře občanů našeho 

Pardubického kraje jsme na podzim 2020 uspěli v krajských 

volbách a získali post hejtmana a dva členy rady. Celkem 

jsme obsadili osm míst v krajském zastupitelstvu. Můžeme 

tak pracovat pro náš kraj a jsme rádi, že je za námi vidět kus 

odvedené práce.
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Nikdy jsme neslibovali nesplnitelné, nebudovali vzdušné 

zámky a neuchylovali se k lacinému populismu. Před 

krajskými volbami v roce 2020 jsme si vzali na starost 

úkoly z oblasti zdravotnictví, školství, dopravy, sociálních 

služeb, ale také kultury a sportu. Většinu z těchto slibů 

jsme splnili nebo jsou v různé fázi realizace či připravenosti. 

Nebudeme lhát, že jsme splnili vše. Některé přísliby nebylo 

možné z objektivních důvodů realizovat. Často se jednalo 

o problémy technické nebo finanční, kdy na konkrétní záměr 

nebylo možné čerpat prostředky z Evropské unie a jen krajský 

rozpočet na všechno nestačí.

Právě spravedlivé finance pro náš kraj jsou ústředním 

motivem, se kterým jdeme do letošních krajských voleb. 

Dlouhodobě totiž dostáváme od státu na daních 

méně peněz než srovnatelně velké kraje. Proto 

chceme změnit rozpočtové určení daní pro kraje, 

což by nám mohlo přinést až dvě miliardy korun 

ročně navíc oproti dnešku. Získali bychom tak 

potřebné peníze pro rozvoj celého kraje.

Náš program je komplexní a postihuje celou škálu 

kompetencí našeho kraje, které můžeme ovlivnit přímo či 

nepřímo. Náš tým je složen z odborníků, kteří jednotlivé 

oblasti garantují svým jménem, svojí praktickou zkušeností 

a svými znalostmi. Podařilo se nám opět dát dohromady 

tým lidí, kterým záleží na rozvoji našeho kraje, nehrají si na 

velkou politiku, ale řeší konkrétní úkoly napříč krajem. Jedná 

se o zkušené starosty, pedagogy, lékaře či zástupce různých 

spolků od Sokola po dobrovolné hasiče.

Jsme přesvědčeni, že jsou za námi vidět výsledky a vůle 

měnit náš region k lepšímu. Naším cílem je prosperující 

Pardubický kraj.

JUDr. Martin Netolický, Ph.D.
hejtman Pardubického kraje
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CO JSME SLÍBILI 
A SPLNILI

Náš program není seznamem 
prázdných slibů, nabízíme 
konkrétní řešení.

0603 04

01

05

01. Pavilon centrálního urgentního příjmu v Pardubické nemocnici. 02. Pavilon centrálního urgentního 

příjmu v Orlickoústecké nemocnici. 03. Nová nemocnice následné péče v Moravské Třebové.   

04. Přeměna Automatických mlýnů v Pardubicích na sídlo Gočárovy galerie. 05. Rozvoj Zámku Pardubice 

- stavební úpravy, nové expozice. 06. Modernizace silnice II/322 - obchvat Kojic. 07. Dálniční přivaděče 

- obchvaty Dašic, Rokytna a Býště, napojení Českotřebovska a Orlickoústecka. 08. Oprava silnice II/360 

z Ústí nad Orlicí do Letohradu. 09. Modernizace mostu přes Tichou Orlici v Chocni. 10. Modernizace 

a rekonstrukce 632 kilometrů silnic nižších tříd v celém kraji. 11. Rekonstrukce lůžkové části pavilonu 

S Odborného léčebného ústavu Jevíčko.  12. Stavba výjezdové základny krajských záchranářů na Seči. 

02

07
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13. Zateplení dalších objektů v areálu léčebného ústavu Albertinum 

Žamberk včetně kompletní rekonstrukce Albertovy vily. 14. Úprava 

vchodového objektu dělostřelecké tvrze Bouda. 15. Rekonstrukce fasády 

Gymnázia Chrudim. 16. Pavilon psychiatrie v Pardubické nemocnici 

17. Investice 2,7 miliardy korun do přístrojové techniky ve všech 

nemocnicích. 
... a mnoho dalších dokončených projektů či projektů ve fázi 
přípravy, výběru  zhotovitele nebo zahájení samotné stavby ...

08 09 10

13 1412

11

15

16 17
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SEZNAM KANDIDÁTŮ 3PK

JUDr. Martin Netolický, Ph.D.

hejtman Pardubického kraje

Miroslav KRČIL

radní Pardubického kraje pro ven-
kov, zemědělství a životní prostředí, 

starosta Hlinska

Mgr. Monika PELÍŠKOVÁ

ředitelka Gymnázia a obchodní
akademie Svitavy

Ladislav WEINLICH

přednosta lokomotivního depa 
Česká Třebová, předseda TJ Slovan 

Moravská Třebová

František BRENDL

radní města Pardubic

Josef KOZEL

radní Pardubického kraje pro školství

MUDr. Josef HÁJEK

lékař, primář ORL oddělení 
Orlickoústecké nemocnice

Mgr. Radim VETCHÝ

starosta Lanškrouna

Ing. Jan ROPEK

místostarosta Chocně, 
dopravní inženýr

JUDr. Jan CHVOJKA

advokát

Ing. Lenka PAŘÍZKOVÁ

tajemnice a jednatelka Sokolské župy 
Východočeské - Pippichovy

Mgr. Jiří MENCÁK

starosta Žamberka

Mgr. Jakub RYCHTECKÝ

1. náměstek primátora města Pardubic

Josef BIDMON

živnostník, krajský starosta
dobrovolných hasičů

MUDr. Štěpánka FRAŇKOVÁ

lékařka Pardubické nemocnice, 
emeritní primátorka Pardubic

1 2 3 4 5

6 7 8

12
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Petr FIALA

senátor, starosta Letohradu

Ing. Václav KUBÍN

starosta města Králíky

Marcel VOJTĚCH

starosta Seče

Ing. Jan MACHÁČEK

starosta Proseče

Ing. Jan STRÁNSKÝ

starosta Přívratu

PhDr. Milan MOTL, Ph.D.

ředitel VOŠ pedagogické a SPŠ Litomyšl

Ing. Vojtěch KRŇANSKÝ

starosta Chrasti

Petr TUPEC

starosta Horního Jelení

Alena ŠÍROVÁ

předsedkyně Regionální rady 
Českomoravské konfederace odbo-

rových svazů

Ing. Ladislava KRATOCHVÍLOVÁ

náměstkyně ředitele Zdravotnické 
záchranné služby Pardubického 

kraje

Mgr. Lenka TLUSTÁ

starostka Borové

Petr HELEKAL

starosta Dolní Čermné

Ing. Iva DOSTÁLOVÁ

starostka Trhové Kamenice

Mgr. Aleš VAŠEK

starosta Hrochova Týnce

Jiří PRECLÍK

místostarosta Ústí nad Orlicí

16 17 18 19 20

21 22 23 24 25

26 27 28 29 30
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SEZNAM KANDIDÁTŮ 3PK

Ing. Iveta KREBSOVÁ, MPA

starostka Barchova

Vít ZABRANSKÝ

odborný pracovník v silničním  
hospodářství, emeritní starosta  

Brandýsa nad Orlicí

Radomil HORNÍČEK

starosta Jedlové

Ing. arch. Richard NOVÁK

architekt a projektant, emeritní 
starosta Dolní Moravy

Ing. Stanislava FIŠEROVÁ

místostarostka Svatého Jiří

Luděk SKALICKÝ, Dis.

starosta Výprachtic

Dalibor ŠEBEK

starosta Biskupic

MUDr. Igor PAAR

lékař, ředitel Zdravotnické záchranné 
služby Pardubického kraje

Miroslav KŘIVOHLÁVEK

starosta Verměřovic

Kamil PAVLIŠ

starosta Hradce nad Svitavou

Bc. Miroslav KUBÍN

starosta Kunčiny

Ing.František BOBEK

předseda oblastního spolku
 Československé obce legionářské,  

správce Larischovy vily

Ing. Roman STUDENÝ

starosta Mladkova

Ladislav ŠAFR

starosta Útěchova

Jan PEJCHA

starosta Včelákova

31 32 33 34 35

36 37 38 39 40

41 42 43 44 45
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Josef DOSTÁLEK

starosta Čenkovic

Ilona SEVEROVÁ

starostka Lukavice

Ing. Petr ŠKVAŘIL

starosta Květné

Mgr. Radko MARTÍNEK

emeritní hejtman Pardubického 
kraje a senátor

Bc. Daniel „Qěták“ STACH

živnostník - certifikovaný 
arborista

46 47 48 49 50

Náš tým tvoří lidé se zkušeností, výsledky a praxí. Chceme společně dokončit
strategické projekty pro rozvoj celého kraje. Prioritou je pro nás dokončení dálnice

D35, udržení zdravotnictví ve vlastnictví kraje, dostatek míst na středních školách,
pomoc se zvýšením kapacit domácí komunitní sociální péče. 

Naším cílem je prosperující Pardubický kraj.

JUDr. Martin NETOLICKÝ, Ph.D.
hejtman Pardubického kraje
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Pardubický kraj bohužel dlouhodobě dostává od státu na 

daních méně peněz než srovnatelně velké kraje. Tuto letitou 

nespravedlnost chceme změnit. Proto jsme připravili návrh na 

změnu rozpočtového určení daní pro kraje, což by nám mohlo 

přinést až dvě miliardy korun ročně navíc oproti dnešku. Získali 

bychom tak potřebné peníze pro rozvoj celého kraje. Chceme 

až pětinu nově získaných peněz pro kraj zaměřit na posílení 

dotačních titulů pro obce, spolky, podnikatele a další žadatele.

EKONOMIKA A SAMOSPRÁVA 

PRO VÍCE PENĚZ 
NAŠEMU KRAJI

JUDr. Martin Netolický, Ph.D.
hejtman Pardubického kraje
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PRO zachování 
nezávislosti obcí 

Národní rozpočtová rada navrhla vládě 

slučování menších obcí do větších 

celků, což je jednoznačným zásahem 

do práva na samosprávu. Proto 

odmítáme jakékoliv snahy o rušení obcí 

umělým centralistickým zásahem od 

pražského stolu bez adekvátní znalosti 

místních potřeb.

PRO maximální  
využití hodnoty  
peněz

Veřejné prostředky nesmí ležet na 

účtech, ale mají se neustále „otáčet“. 

Daně jsou určeny k poskytování 

kvalitních veřejných služeb dle 

svěřených úkolů, nikoliv k „odkládání 

stranou“ na účtech, kde postupně 

ztrácí hodnotu. Proto budeme vždy 

maximálně využívat volné zdroje 

kraje k investicím, případně využijeme 

terminovaných vkladů a dalších 

bankovních produktů

PRO zodpovědné 
hospodaření 

Dlouhodobě snižujeme zadlužení kraje 

a půjčujeme si pouze na investiční 

aktivitu kraje zejména jako je spolufi-

nancování projektů s užitím dotačních 

titulů národních, evropských či jiných. 

Kvůli nespravedlivě nastavenému 

rozpočtovému určení daní to jinak ani 

nejde. Proto si nikdy nepůjčíme na 

provoz či běžné výdaje.
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PRO štíhlý,  
ale výkonný úřad 

Přebujelá byrokracie je doménou 

státních úřadů a pražských ministerstev. 

V našem kraji se dlouhodobě 

snažíme přistupovat k náboru nových 

zaměstnanců s rozumem v případě 

rozšiřování agendy nebo pro efektivní 

čerpání evropských fondů. Proto 

budeme posuzovat každé nové 

pracovní místo, aby bylo skutečně 

efektivní a mělo opodstatnění.

PRO dokončení  
reformy veřejné  
správy

Dlouhodobě usilujeme o dokončení 

reformy veřejné správy, která měla 

být ve své poslední etapě zaměřena 

na zeštíhlení pražských ministerstev 

a ústředních orgánů. K tomu však 

bohužel prozatím nedošlo. Proto 

podpoříme všechny snahy reformy 

konečně dotáhnout.

PRO veřejné služby 
BLÍZKO občanům,  
ne řízené z Prahy

Občané v regionech si zaslouží kvalitní 

a dostupné veřejné služby. Zásadní 

úspory státního rozpočtu je proto 

nutné hledat v centrálním aparátu, 

nikoliv rušením poboček úřadů v území. 

Krajské a jiné územní pobočky státních 

organizací, institucí či úřadů musí být 

zachovány, aby se občanům služby 

státu nevzdalovaly. Proto budeme 

usilovat o zachování dostupných služeb 

pro naše občany v blízkosti jejich 

domova. 
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PRO pracovitý  
a efektivní úřad 

Nejsme jako pražská ministerstva, 

kde sedí lidé bez zodpovědnosti, 

motivace a reálné náplně práce. 

Krajský úřad musí pracovat efektivně, 

být orientovaný na výsledek, což 

zajistí motivovaní pracovníci s osobní 

zodpovědností za dosažený výsledek. 

Proto budeme spravedlivě odměňovat 

zaměstnance úřadu dle reálného 

výkonu a budeme vždy přijímat 

odborníky, nikoliv známé známých.
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PRO transparentní 
veřejné zakázky 

Transparentnost veřejných zakázek 

a dobré hospodaření jsou předpo-

kladem důvěryhodnosti úřadů. Na 

tom si zakládáme. Proto budeme 

pokračovat v otevřeném zadávání 

i malých veřejných zakázek nad rámec 

zákonných povinností jejich zveřej-

ňováním na portálu Pardubického kraje. 

Tato možnost rozšiřuje okruh potenci-

álních uchazečů a má pozitivní vliv na 

výslednou cenu při zachování potřebné 

kvality.

PRO přehledné 
poskytování  
informací

Webové stránky měst, obcí a krajů jsou 

často kvůli rozsahu poskytovaných 

informací velmi nepřehledné. Proto 

budeme podporovat zpřehlednění 

webových stránek, aby měly novou 

moderní a jednoduchou strukturu 

a zavádět prvky umělé inteligence jako 

jsou např. chat boty pro usnadnění 

vyhledávání na webových stránkách 

samospráv. 
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PRO konstruktivní 
jednání 

Inspirovat se způsobem, jakým jedná 

Poslanecká sněmovna, opravdu 

nechceme. Místo obstrukcí, naschválů 

a plkání chceme debatovat výhradně 

věcně a s odbornými argumenty, 

ne pocitově či dojmologicky. Proto 

budeme vždy ctít zásady férové 

diskuse místo žvanění a předvádění se.

PRO práci  
v regionu 

Bez setkávání s občany, zástupci 

spolků, organizací a se starosty obcí 

se práce pro region dělat nedá. Proto 

pořádáme pravidelná výjezdní zasedání 

zastupitelů mimo krajské město, ale 

také aktivní setkávání se starosty, 

poslanci, senátory, zástupci velkých 

zaměstnavatelů, představitelů státních 

organizací a institucí působících 

v regionu. V této praxi rozhodně 

nepolevíme.

PRO výbory a komise 
s odborníky,  
ne trafikanty

Práce krajské samosprávy včetně 

výborů zastupitelstva a komisí rady 

musí být postavena především na 

odbornosti. Proto budeme do těchto 

orgánů jmenovat výhradně ty, kteří 

se v problematice vyznají a přinesou 

do rozhodování i nové pohledy 

zvenčí. Budeme o stejný přístup žádat 

všechny politické partnery v krajském 

zastupitelstvu, aby odbornost zvítězila 

nad politikou. 
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Pardubický kraj dostává přes 20 let méně peněz od státu než stejně velké kraje. 
Tuto letitou nespravedlnost chceme změnit. Proto jsme připravili návrh na změnu, 

která by nám mohla přinést až dvě miliardy korun ročně navíc 
pro rozvoj našeho kraje ve všech oblastech. 

Naším cílem je prosperující Pardubický kraj.

JUDr. Martin NETOLICKÝ, Ph.D.
hejtman Pardubického kraje
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 Odmítáme privatizaci akutní lůžkové péče, ale také následné 

a rehabilitační péče. Krajské nemocnice a léčebné ústavy musí 

vždy zůstat ve veřejných rukou. Jen tak bude zajištěno, že 

budou vždy k dispozici pro všechny občany bez rozdílu. Proto 

nikdy nedopustíme odprodej byť části krajského zdravotnictví do 

soukromých rukou. Zdravotnictví a zdraví není byznys.

ZDRAVOTNICTVÍ

PRO DOSTUPNÉ 
ZDRAVOTNICTVÍ, 
PROTI PRIVATIZACI 
NEMOCNIC

MUDr. Josef HÁJEK 
lékař, primář ORL oddělení Orlickoústecké nemocnice
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PRO komplexní  
systém krajského 
zdravotnictví

Péče o zdraví člověka je celoživotní 

proces zahrnující prevenci, 

přednemocniční péči, nemocniční 

i následnou péči. Proto je pro nás 

důležité zachovat vzájemnou 

propojenost všech subjektů 

poskytujících zdravotní péči od 

zdravotnické záchranné služby přes 

akutní nemocniční péči po LDN až 

po následnou domácí péči včetně 

hospicové. Kraj v oblasti zdravotnictví 

má i nadále plnit nezastupitelnou úlohu 

koordinátora celého systému.

PRO moderní vybavení  
a nemocniční  
pavilony

Medicína 21. století si zaslouží moderní 

podmínky. Vybudovali jsme proto 

centrální urgentní příjmy v Pardubické 

a Orlickoústecké nemocnici, pořídili 

moderní vybavení, které nám mohou 

leckde závidět. I nové přístroje však 

po několika letech začnou stárnout, 

proto budeme aktivně pokračovat 

v investicích do všech pěti nemocnic 

akutní péče v kraji.

PRO dostupnou 
zdravotní péči  
v regionu

Pardubický kraj vlastní pět nemocnic 

akutní lůžkové péče, rehabilitační 

ústavy a nemocnice následné péče. 

Jejich síť je dlouhodobě kvalitní 

a stabilní. Proto zajistíme, že se 

poskytovaná péče nebude 

vzdalovat od občanů v regionu.
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PRO vybavení  
ordinací praktických 
lékařů

Zajištění praktického lékaře či zubaře ve 

venkovských oblastech souvisí mimo 

jiné také s dostupností a vybaveností 

ordinace. Pro lékaře se totiž jedná 

o výraznou finanční zátěž a může je 

to od působení v menších městech 

odrazovat. Proto dotačně podpoříme 

vybavení ordinací praktických lékařů 

a zubařů se závazkem působení 

v daném místě.

PRO větší dostupnost 
stomatologů  
a praktických lékařů

Jakkoliv je zajištění primární péče 

úkolem státu a především zdravotních 

pojišťoven, nechceme jen přihlížet. 

Proto se zavazujeme výrazněji, 

nejen finančně, podpořit přípravu 

mladých lékařů a jejich zaměst-

návání v regionech, které mají lékařů 

nedostatek. Pomůžeme také se 

zajištěním vzdělávání (odborné stáže, 

profesní růst) či ve spolupráci s obcemi 

s bydlením.

PRO zlepšení 
komunikace uvnitř 
nemocnic

Intenzivnější spolupráce všech nemocnic 

akutní péče se ukázala jako nezbytná 

a z ekonomického pohledu přinesla 

své výsledky, které umožnily následné 

investice a rozvoj. Nyní je třeba, aby kraj 

více uplatňoval svůj vliv jako vlastník 

akciové společnosti NPK a.s. i ve vztahu 

k organizačnímu zajištění a celkovému 

prostředí vnitřní komunikace. Proto 

chceme výrazně posílit roli dozorčí rady 

a kontrolních orgánů ve vztahu k vedení 

společnosti. Dozorčí rada musí být 

odborným garantem zajištění dostupnosti 

a rozvoje zdravotní péče ve vztahu k radě 

a zastupitelstvu kraje.
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PRO podporu  
začínajících lékařů 

Mladí lékaři se často na počátku své 

kariéry potýkají s řadou problémů. Od 

nezájmu zkušenějších kolegů až po 

vysoké náklady při zakládání vlastní 

praxe. Řada z nich tak odchází tam, kde 

jim vytvoří potřebné podmínky, často 

do zahraničí. Proto chceme podpořit 

nejen školitele mladých lékařů, ale 

i mladé lékaře v začátcích jejich kariéry.

PRO nákup dalších 
automatických  
defibrilátorů

Včasná pomoc je klíčem k záchraně 

lidského života. Vedle zkvalitňování 

zázemí a techniky zdravotnické 

záchranné služby je cestou také hustá 

síť externích defibrilátorů a kvalitní 

školení laické veřejnosti. Proto budeme 

podporovat obce, spolky či dobrovolné 

hasiče při nákupu externích defibri-

látorů, aby pomoc přišla vždy kvalitně 

a včas.

PRO důstojné  
ubytování zaměstnanců 
nemocnic

V nemocnicích pracují nejen lékaři 

a zdravotní sestry, ale také pomocný 

zdravotnický personál. Každá z těchto 

skupin má jiné možnosti a požadavky 

na ubytování. Proto chceme v sídelních 

městech našich nemocnic nakoupit 

nebo postavit byty různých kategorií, 

abychom pomohli našim zaměst-

nancům s řešením bytové otázky.
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PRO digitalizaci  
ve zdravotnictví 

Moderní doba si vyžaduje adekvátní 

moderní postupy. Nikdo z nás 

nechce čekat na tisk svých rentge-

nových snímků či se zdravotními 

zprávami běhat od jednoho lékaře ke 

druhému. Proto podpoříme digita-

lizaci krajského zdravotnictví nejen 

v našich nemocnicích a rehabilitačních 

ústavech. Sdílení dokumentace je 

nezbytností dnešní doby.

PRO moderní 
záchrannou službu 

Zdravotnická záchranná služba je 

díky své kvalitní síti výjezdových 

základen v regionu schopna vyrazit na 

místo prakticky okamžitě. Základem 

je moderní technika, kvalitní vozy 

a proškolení záchranáři. Proto budeme 

pokračovat v budování nových 

výjezdových základen a obnově 

techniky, aby naši záchranáři pracovali 

vždy s tím nejlepším pro záchranu 

našich životů.

PRO kvalitní parkování 
v nemocnicích 

Většina nemocnic v minulosti vznikala 

na okrajích měst. Dnes jsou však často 

v jejich centru a mnohdy je tak obtížné 

řešit parkování v jejich bezprostřední 

blízkosti. Na stavbu parkovacích domů 

nebylo možné čerpat žádné dotace, 

a z toho důvodu se rozpočet kraje zaměřil 

primárně na stavbu nových moderních 

pavilonů s využitím národních i evropských 

zdrojů. Proto se nyní chceme ve všech 

nemocnicích řešit parkování stavbou 

parkovacích domů či rozšířením stávajících 

parkovacích ploch.
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PRO snadné  
objednání lékaři 

Objednání k lékaři je často hrou 

nervů, nepřijatých telefonních hovorů 

a zmařeného času. Lékaři často nemají 

prostor zajistit v rámci svého provozu 

objednávání pacientů. Proto podpoříme 

elektronické objednávkové formuláře 

k vyšetření v krajských zařízeních 

s poskytnutím podpory také pro další 

lékaře.

PRO prevenci a zdravý 
životní styl 

Prevence je základ zdraví a nesmí se 

zanedbávat. Řada z nás však k lékaři 

chodí jen s akutním problémem, na 

jehož řešení však již může být pozdě. 

Proto budeme podporovat preventivní 

zdravotní programy pro všechny věkové 

skupiny.

PRO kyberbezpečnost 
ve zdravotnictví 

Citlivá data si musíme chránit. 

Kyberútočníci jsou stále silnější 

a vynalézavější a neštítí se ochromit 

také nemocnice. Proto posílíme 

ochranu citlivých dat před kyberútoky 

v rámci všech našich zdravotnických 

zařízení.
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PRO zkvalitnění  
domácí a paliativní 
péče

Jsou témata, o kterých společnost 

nerada mluví. Jedním z nich je péče 

o těžce nemocné, u kterých není 

šance na uzdravení. Všichni si zaslouží 

kvalitní nejen zdravotní, ale i psycholo-

gickou pomoc. Proto chceme podpořit 

rozšíření sítě poskytovatelů speciali-

zované domácí a paliativní péče. 

PRO podporu lékařského 
i nelékařského  
personálu

Každý zaměstnanec našich nemocnic 

je důležitý. Od sanitáře, přes 

sestřičku až po špičkové operatéry. 

Proto budeme podporovat lékařský 

i nelékařský personál nejen v oblasti 

profesního růstu, ale v případě potřeby 

zajistíme také kvalitní a dostupné 

ubytování či zázemí pro jejich děti.

PRO dětské skupiny 
při zdravotnických 
zařízeních

Chceme zdravotním sestřičkám usnadnit 

a případně urychlit návrat do zaměstnání 

pomocí snížených úvazků a také zajištění 

péče o jejich děti. Školky nejsou vždy 

dostupné přímo v blízkosti bydliště či 

zaměstnání. Proto chceme na základě 

zájmu vytvořit dětské skupiny pro péči 

o děti našich zaměstnanců.
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PRO špičkovou  
rehabilitační  
následnou péči

Rehabilitační zařízení různého zaměření 

patří v našem kraji ke špičce. Ať už se 

jedná o Rehabilitační ústav Brandýs 

nad Orlicí, Albertinum Žamberk nebo 

Rehabilitační ústav v Jevíčku. Chceme, 

aby občané našeho kraje nemuseli za 

následnou rehabilitační péčí daleko 

cestovat. Proto budeme nadále 

investovat do rozvoje rehabilitační péče 

v kraji

PRO zajištění  
letecké záchranky  
po roce 2028

 V České republice leteckou 

záchrannou službu zajištuje stát kvůli 

tomu, že spádová oblast jednot-

livých základen je určena podle 

doletu helikoptéry nikoliv dle hranic 

krajů. Smlouvy s poskytovateli této 

služby skončí na konci roku 2028. 

Proto budeme dohlížet, aby letecká 

záchranná služba byla pro občany 

našeho kraje kvalitně zajištěna i po 

tomto termínu.
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Dálnice D35 bude páteřní komunikací a nezbytnou alternativou 

k přetížené D1 při cestě z Čech na Moravu. Po dokončení 

prvních dvou úseků je však nutné urychleně pokračovat ve 

stavbě dalších etap, aby byla dálnice dokončena v celé délce. 

Tím se uleví nejen Vysokému Mýtu a Litomyšli, ale také dalším 

městům a obcím na trase. Proto budeme maximálně pomáhat 

státu při přípravě a budování dalších etap dálnice. Po státu 

budeme aktivně vyžadovat potřebné finance na následné 

opravy návozových tras pro stavbu po jejím dokončení.

DOPRAVA

PRO DOKONČENÍ 
D35 V CELÉ TRASE 
AŽ NA MORAVU

Petr FIALA
starosta Letohradu, senátor
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PRO podporu 
výstavby regionálních 
cyklostezek

Budování systému cyklotras a obecně 

rozmach cykloturistiky je jednou 

z nejvíce se rozvíjejících oblastí 

dopravní infrastruktury posledních 

let. Dlouhodobě podporujeme vznik 

cyklostezek dotačním titulem na 

projektové dokumentace. Většina 

obcí a měst si vnitřní infrastrukturu 

cyklostezek tvoří po své ose a poměrně 

se jim to daří. Regionální síť však logicky 

zaostává v extravilánových úsecích 

mezi obcemi. Proto chceme podpořit 

propojení měst a obcí dotacemi pro 

bezpečné cyklostezky.

PRO rychlé  
celoplošné opravy  
silnic nižších tříd 

Dosavadní prostředky na opravy 
silnic i přes veškerou snahu bohužel 
nestačí na to, aby jejich technický stav 
odpovídal zvyšujícím se intenzitám 
silniční dopravy. Nejcitelněji je to znát 
právě na průjezdních úsecích silnic 
obcemi, ale také na vybraných úsecích 
mezi obcemi. Těžká nákladní vozidla 
na nerovnostech vozovky způsobují 
nadbytečný hluk i vibrace, čímž 
zásadně zhoršují životní podmínky 
obyvatel žijících v bezprostřední 
blízkosti silnic. Proto se musíme zaměřit 
především na celoplošné opravy krytu 
vozovek, které si nevyžádají zdlouhavé 
povolovací procesy a často je lze 
realizovat v řádu dnů a mnohdy i bez 
celkového přerušení provozu.
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PRO přivaděče na 
dálnici D35 

Stát převedl na kraj zátěž v podobě 

budování přivaděčů na dálnici D35. 

Nyní je jasné, že 2,7 miliardy korun na 

jejich zbudování nebude stačit. Bude 

třeba dvojnásobná částka a kraj tyto 

prostředky ze svého dát nemůže. 

Proto budeme tlačit na stát, aby 

se ke stavbě přivaděčů přihlásil 

a podpořil nás.
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PRO kvalitní spojení  
do práce, do školy  
i k lékaři

Hlavním úkolem kraje v oblasti 

dopravní obslužnosti, a to autobusové 

i železniční, je zajistit kvalitní spojení 

cestujících do práce, do školy a k lékaři. 

Rozsah objednávané dopravy také 

s ohledem na jednání se starosty obcí, 

řediteli škol či zaměstnavateli výrazně 

roste. Proto budeme po dohodě se 

samosprávami a intenzivní komunikaci 

s občany zkvalitňovat jízdní řády 

a objednávané spoje pro zajištění cest 

do práce, do školy a k lékaři. 

PRO zvýšení 
bezpečnosti dopravy 

Na silnicích všech tříd jsou úseky, 

které jsou pro svoji nepřehlednost 

nebezpečné a dochází na nich 

k většímu množství dopravních nehod. 

Proto ve spolupráci s policií vytipujeme 

nehodové lokality a uděláme 

maximum, abychom je učinili bezpeč-

nějšími. 

PRO bezpečnostní 
inspekce silnic 

Bezpečnostní inspekce a audity 

pozemních komunikací byly do legislativy 

i praxe uvedeny již před lety, ale jejich 

potenciál není plně využit. Jedná se 

o vhodný nástroj zejména pro obce 

a města vzhledem k nízkým pořizovacím 

nákladům a často okamžitému efektu 

při realizaci doporučených opatření. 

V aktuálním plánovacím období IROP se 

u některých výzev jedná o povinné přílohy. 

Proto podpoříme obce dotačním titulem 

na zpracování těchto auditů pozemních 

komunikací, naše veřejnost na tom 

jednoznačně získá.
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PRO podporu  
městské hromadné 
dopravy

Pardubický kraj zajišťuje veřejnou 

linkovou autobusovou dopravu. Mimo 

dopravní obslužnost, která je zajišťována 

Pardubickým krajem mají obce již 

dnes, možnost u Pardubického kraje 

objednat dopravu nad tento rámec, 

avšak zpravidla této služby nevyužívají. 

Jedná se o spoje, které mají charakter 

městské autobusové dopravy, spoje, 

které doplňují dopravní obslužnost, ale 

které by Pardubický kraj bez příspěvku 

ze strany obcí nemohl objednat. Proto 

chceme v rámci principů udržitelné 

mobility podpořit obce nad 3000 

obyvatel, aby se pro ně tato služba stala 

dostupnější a atraktivnější. 

PRO podporu  
elektromobility 

Aktuálním moderním trendem je 

rozvoj elektrocyklistiky, pro kterou je 

Pardubický kraj vzhledem k vysoké 

pestrosti krajiny zahrnující horské, 

podhorské i rovinaté terény velmi 

vhodný. V našem kraji je však pouze 

pár desítek dobíjecích míst. Proto 

podpoříme vznik nových míst 

pro nabíjení elektrokol v blízkosti 

turistických cílů a u přestupních uzlů 

veřejné dopravy.

PRO sdílená kola  
ve městech 

Chceme podpořit přirozený pohyb 

jako alternativu k městské hromadné 

dopravě či osobním automobilům. 

Zavedli jsme proto dotační titul na 

podporu bikesharingu pro obce nad 

3000 obyvatel, avšak bez podpory 

krajského města a jeho přilehlých 

částí. Proto chceme podpořit kromě 

dalších měst také aglomeraci v okolí 

Pardubic, která je osobní dopravou 

velmi zatížena.
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PRO centra  
měst bez kamionů 

Kamiony patří na dálnice a silnice 

prvních tříd, ne na krajské dvojky 

a trojky či do center měst. Proto 

budeme usilovat o zákaz vjezdu 

tranzitních kamionů na naše silnice 

a do historických center měst tam, kde 

existují alternativní trasy.

PRO pohodlné autobusy 
 

V rámci výběrového řízení na nové 

autobusové dopravce jsme dbali 

na moderní, bezpečná a pohodlná 

vozidla. Ta však budou také stárnout. 

Proto budeme dohlížet na průběžnou 

obměnu vozového parku autobusových 

dopravců v kraji.

PRO ochranu  
silnic před těžkými 
kamiony

Na našich silnicích jezdí často přetížené 

kamiony, které ničí nejen naše silnice, 

ale jsou také nebezpečnými účastníky 

silničního provozu. Proto budeme tlačit na 

policii, aby pravidelně kontrolovala váhu 

kamionů.
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PRO prosperující 
pardubické letiště 

Pardubické letiště se i přes zlepšení 

v posledních letech dlouhodobě 

potýká s prodělečným provozem. 

Je potřeba zajistit ekonomický 

provoz. Proto budeme podporovat 

aktivity soukromého sektoru směrem 

k pardubickému letišti, které pomohou 

zlepšit jeho hospodaření.

PRO elektrifikaci 
železničních tratí 

Chceme, aby vlaky, tam kde to dává 

ekonomický a provozní smysl, jezdily 

pod trolejí. Proto budeme jednat 

se Správou železnic a podporovat 

prosté elektrifikace, například tratí 

z Lichkova do Králík a Mlýnického 

Dvora. V opačném případě bude 

naším požadavkem do budoucího 

období, aby tratě, které vedou v části 

pod elektrickou trakcí a části ne, byly 

obsluhovány hybridními vozidly, tedy 

ne motorovou trakcí. 

PRO bezpečné 
železnice

 
Železničních nehod s tragickými 

následky neubývá. V souvislosti se 

zvýšenou intenzitou železniční dopravy 

na vybraných tratích roste riziko lidské 

chyby s nevratnými důsledky pro lidské 

zdraví a životy. Každá nehoda musí být 

vyšetřena a musí z ní plynout nejen 

systémové, ale i konkrétní opatření. 

Pomocí musí moderní technologie. 

Proto podporujeme zavádění systému 

ETCS na všechny železniční tratě.
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PRO obnovu  
dopravního značení 

Kvalitní dopravní značení přispívá 

k bezpečnosti a plynulosti silničního 

provozu. Proto vyčleníme finanční 

prostředky na doplnění a pravidelnou 

obnovu vodorovného dopravního 

značení na komunikacích II. a III. tříd. 

PRO motoráky  
jen ve filmech pro 
pamětníky

Stejně jako při jízdách parních vlaků 

vzpomínáme na doby dávno minulé, 

měly by ze standardního provozu 

zmizet také vlaky motorové. Proto 

podporujeme elektrifikaci železnic, 

zavádění bateriových či vodíkových 

systémů.

PRO profesionální 
údržbu silniční 
vegetace

 Stromy u silnic mohou být dobrý sluha, 

ale zlý pán. Je proto nutné ponechat péči 

o ně odborníkům a vždy vyhodnocovat, 

zda ten či onen strom není překážkou 

či nebezpečím silničního provozu. Proto 

v případě kácení celé linie stromů vždy 

zajistíme náhradní výsadbu zeleně. 

Zároveň poskytneme potřebné finanční 

prostředky na údržbu příkopů a silniční 

vegetace tak, aby jízda po silnici byla 

bezpečná.
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Do oprav silnic dáváme dlouhodobě nejvíce peněz historii. 
Pro urychlení oprav silnic se chceme do budoucna zaměřit na celoplošné opravy, 

které si nevyžádají zdlouhavé povolovací procesy a často je lze realizovat 
v řádu dnů mnohdy bez celkového přerušení provozu. 

Naším cílem je prosperující Pardubický kraj.

Petr FIALA
starosta Letohradu, senátor
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Šanci na kvalitní vzdělání si zaslouží všichni bez ohledu na 

místo bydliště ve velkém městě nebo na venkově. Vzdělání 

musí být dostupné pro všechny bez výjimky, s širokou škálou 

atraktivních oborů. Proto v našem kraji udržíme dostupnou síť 

kvalitních středních škol od Chvaletic až po Králíky a Jevíčko. 

ŠKOLSTVÍ

PRO DOSTUPNÉ 
ŠKOLSTVÍ 
A DOBROU PRÁCI
PRO NAŠE DĚTI

Josef Kozel 
radní Pardubického kraje pro školství
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PRO kvalitní vzdělání 
pro všechny a dobré 
uplatnění na trhu práce

Lékař, automechanik, pečovatel, 

včelař, obráběč kovů, zootechnik nebo 

kadeřnice. Každá profese je důležitá. 

Proto zachováme rozmanitost oborů na 

našich středních školách, aby si mohl 

vybrat opravdu každý a měl dobré 

uplatnění v profesním životě. Budeme 

průběžně jednat s významnými 

zaměstnavateli v našem regionu 

a přizpůsobovat oborovou skladbu 

našich škol i jejich požadavkům, 

abychom našim dětem zajistili úspěch 

v profesním životě. 

PRO odpovídající 
kapacity středních  
škol

Pardubický kraj v letech 2010 a 2014 

provedl úpravy oborové skladby, 

akcentovány byly obory v návaznosti 

na trh práce. Školy jsou v dostatečné 

kapacitě, zvládnou populační 

vývoj následujících let. Navíc díky 

systematické práci s daty víme 

dlouho dopředu, kolik dětí přijde na 

naše střední školy. Kdo je připraven, 

není překvapen. Nemůže stát, že 

by pro někoho nebylo místo jako v 

jiných krajích. Proto budeme i nadále 

pokračovat v zajišťování odpovídajících 

kapacit na našich středních školách.
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PRO provázání  
teorie a praxe 

Jen teorie nestačí. Tím nejlepším 

učením je praxe s těmi, kteří mají 

letité zkušenosti ve svém oboru. 

Proto budeme rozšiřovat možnosti 

praktického vzdělávání našich 

středoškoláků přímo u zaměst-

navatelů, na reálném pracovišti 

s přidanou hodnotou.
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PRO moderní  
vzdělávání v moderním 
prostředí

I díky evropským fondům se nám 

v poslední době podařilo výrazně 

obměnit techniku a zmodernizovat 

odborné učebny na všech typech 

škol. Doba jde však stále dopředu, 

a proto chceme posouvat technické 

vybavení na školách, abychom žákům 

nabídli nejlepší možnou přípravu do 

zaměstnání.

PRO dobré jméno 
pedagogické  
profese

Příklady inspirativních učitelů, jejich 

úspěchů a zajímavé praxe dělají dobré 

jméno školství v našem kraji. Byl to 

jeden z důvodů, proč jsme zavedli 

krajské ocenění pedagogické profese 

pojmenované po prvním českoslo-

venském ministru školství Gustavu 

Habrmanovi. Příklady dobré praxe 

táhnou. Proto budeme pokračovat v 

propagaci učitelské profese směrem k 

veřejnosti.

PRO zachování 
tradičních řemesel 

Řemeslo má zlaté dno, ale nemá 

řemeslníky. Každý z nás potřebuje 

čas od času kvalitního řemeslníka, 

ale kde ho v dnešní době vzít? Proto 

na našich školách udržíme učební 

obory jako zedník, elektrikář, instalatér, 

automechanik, truhlář a zajistíme 

výuku v moderním prostředí. Zároveň 

budeme pokračovat v podpoře velmi 

úspěšných projektů jako jsou Techno-

hrátky, Zdravohrátky, ŘemesloSKILL, 

AMAVET, Tatra do škol nebo místních 

projektů jako Microtela v Lanškrouně.
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PRO příjemné  
bydlení žáků  
středních škol

Ne všichni žáci mohou při studiu na 
střední škole využívat domácí zázemí. 
Zájem o bydlení na internátech narůstá. 
Pro ty, kteří toto ubytování využívají, 
chceme zajistit příjemné prostředí, 
do kterého se vždy v neděli rádi vrátí. 
Po obnově objektů našich středních 
škol musí přijít na řadu také investice 
do oprav všech domovů mládeže. 
V uplynulém období jsme pomohli 
zlepšit zázemí například v Přelouči, 
Kladrubech nad Labem nebo 
v Pardubicích. Naším cílem je pokračovat 
i v dalších městech. Proto budeme 
investovat do oprav všech domovů 
mládeže včetně pokojů, společenských 
místností či sociálních zařízení.

PRO dobré spojení  
do školy 

Na základní a střední školy každé ráno 

dojíždí tisíce dětí. Těm, kteří nemají 

svoji školu v místě bydliště, zajišťujeme 

autobusové a vlakové spojení, aby 

jejich cesta byla co nejpohodlnější. 

Proto budeme ve spolupráci se starosty 

obcí upravovat jízdní řády, aby děti 

nemusely cestovat do školy dlouhé 

desítky minut, které by mohly strávit 

s kamarády nebo rodinou. Zároveň 

zvážíme větší využití poptávkové 

autobusové dopravy dle nových 

zkušeností s projektem ZkusBus na 

Svitavsku.

PRO bezpečné 
sportování 

Školní hřiště často slouží nejen škole 

samotné, ale v řadě měst také široké 

veřejnosti. Chceme, aby na našich 

školách bylo kvalitní a bezpečné 

zázemí pro malé i velké sportovce. 

Proto připravujeme další projekty na 

rekonstrukce školních hřišť včetně 

atletických oválů či multifunkčních 

hřišť.
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PRO podporu  
nadaných  
dětí

Práce s extrémně nadanými dětmi 

má svá specifika. Proto jim chceme 

prostřednictvím speciálních programů, 

zahraničních stáží či projektů vytvořit 

ty nejlepší podmínky pro jejich 

rozvoj a úspěch nejen u nás, ale 

i v zahraničí. Budeme také pokračovat 

ve vyzdvihování a oceňování příběhů 

nadaných dětí v projektu Mladý talent. 

Zároveň přehodnotíme stávající 

systém stipendijních programů, aby 

byl cíleně určen výhradně pro nadané 

studenty. Je v našem zájmu využít jejich 

potenciál pro náš trh práce a znalostní 

ekonomiku.

PRO zvyšování  
finanční a mediální 
gramotnosti

Nástrahy moderního světa na nás číhají 

dnes a denně. Naše děti nevyjímaje. 

Internet je plný polopravd, které mohou 

negativně ovlivnit myšlení a chování 

dětí. Rozeznat pravdu od lži je mnohdy 

těžké. Stejně tak porozumět světu 

financí. Proto budeme v rámci našich 

škol posilovat finanční a mediální 

gramotnost, abychom ochránili naše 

děti před často osudovými špatnými 

rozhodnutími.

PRO  
práci umělou  
s inteligencí

Umělá inteligence může být dobrý sluha, 

ale zlý pán. Její využívání nemůže vést 

k omezení vlastního úsudku či dokonce 

podvádění. Může nám však pomoci 

v řadě opakujících se úkonů nebo nás 

navést správným směrem. Proto chceme 

pracovat s umělou inteligencí, aby se stala 

parťákem nikoliv vládcem nad našimi 

dětmi.
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PRO zahraniční 
zkušenosti žáků  
našich škol

Po několik uplynulých let v období 

pandemie bylo výrazně omezeno 

cestování do zahraničí. Nyní se opět 

otevírají možnosti nabírat zkušenosti od 

partnerů z celého světa. Považujeme 

zahraniční spolupráci mezi školami 

za velmi přínosnou nejen z hlediska 

samotné výuky, ale především 

nabýváním komunikačních dovedností 

v cizím jazyce. Proto chceme výrazně 

posílit existující program podpory 

zahraniční spolupráce a umožnit vznik 

dalších partnerství našich škol se 

zahraničními protějšky. Zároveň zvážíme 

stipendijní podporu dlouhodobějšího 

studia v zahraničí pro naše žáky.  

PRO zachování  
našich ZUŠek 

Základní umělecké školy jsou 

často neprávem popelkou vzdělá-

vacího systému. Jejich role v rámci 

uměleckého volnočasového vzdělávání 

je však nedocenitelná. Proto si musíme 

jejich práce více vážit a podporovat ji. 

PRO spravedlivé 
podmínky  
nepedagogů

Návrh vlády převést financování 

nepedagogických pracovníků, tedy 

například školních kuchařek, uklízeček 

či údržbářů ze státu na kraje, města 

a obce, vytvoří nerovné podmínky na 

školách a bude znamenat další zatížení 

pro rozpočty místních a regionálních 

samospráv. Proto odmítáme vládní 

návrh a chceme, aby pedagogické 

i nepedagogické profese plně 

financoval státní rozpočet, jak tomu 

bylo doposud. Co funguje, není nutné 

měnit.
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PRO digitalizaci  
ve školách

 

Před mnoha lety provedená obnova 

techniky spolufinancovaná z nejrůz-

nějších evropských či národních fondů 

již nedostačuje stávajícím trendům. 

Vedle oprav budov či interiérů škol 

je třeba zvládnout mnohdy ne zcela 

viditelný, ale o to více potřebný rozvoj 

počítačové a digitální infrastruktury 

našich škol. Proto chceme vytvořit 

samostatný fond pro obnovu výpočetní 

techniky a rozšíření služeb v oblasti 

digitalizace v rámci krajského školství, 

který bude každoročně doplňován 

z krajského rozpočtu.

PRO větší  
dostupnost  
dětských kroužků

Domy dětí a mládeže a střediska 

volného času hrají důležitou úlohu při 

neformálním volnočasovém vzdělávání 

a všeobecném rozvoji dětí. Nový 

způsob financování volnočasových 

činností nesmí znamenat omezení 

dostupnosti kroužků a tím také 

snížení podpory všestranného rozvoje 

talentovaných dětí. Proto budeme 

vyžadovat, aby stát přehodnotil princip 

takzvaného unikátního klienta, kterým 

se pro řadu dětí a rodičů výrazně 

omezila nabídka neformálního  

volnočasového vzdělávání. 

PRO rozvoj  
podnikavosti  
dětí

Opuštění školních lavic a srážka s realitou 

pracovního trhu nemusí být vždy 

příjemná. Pro řadu absolventů je těžké 

nastartovat vlastní podnikání, protože 

se nemohou vyznat v tom, co po nich 

naše legislativa žádá. Proto chceme také 

ve spolupráci s Pardubickým podnika-

telským inkubátorem rozvíjet Akademii pro 

začínající podnikatele, kteří se již na škole 

mohou připravit na vstup do podnikatelské 

sféry.
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PRO dostupnost 
předškolního  
vzdělávání

Dostat své dítě do školy je pro řadu 

rodičů téměř neřešitelný problém. Menší 

obce vlastní školku nemají a větší města 

si místa chrání pro „své děti“ s trvalým 

pobytem. Proto budeme podporovat 

smysluplné rozšiřování mateřských škol 

na venkově či budování dětských skupin 

coby možné alternativy k mateřským 

školám. 

PRO podporu 
speciálního  
školství

Rodiče dětí s hendikepem či omezením 

hledají to nejlepší pro jejich rozvoj 

a dospělý život. Od počátku jsme 

byli přesvědčeni o smysluplnosti 

speciálních škol a ustáli jsme období 

nejistoty. Vývoj nám dává za pravdu, 

že speciální školství má a bude mít 

své místo ve vzdělávací soustavě. 

Proto budeme i nadále vylepšovat 

podmínky speciálních škol a odborných 

pedagogů, abychom dětem i jejich 

rodinám pomohli cestu do budoucna 

co nejvíce usnadnit.

PRO podporu 
malotřídek 

Malotřídní základní školy jsou nedílnou 

součástí vzdělávací soustavy v České 

republice. Vláda chce tyto často 

komunitní školy na menších obcích 

svými kroky zničit. To by ale znamenalo 

komplikace pro děti a jejich rodiče s  

dojížděním. Proto budeme podporovat 

zachování malotřídek, abychom těmto 

rodinám co nejvíce pomohli.
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Všichni lidé si zaslouží žít co nejdéle doma nebo v příjemných 

podmínkách blízkých domácímu prostředí. Nikoliv ve velkých 

neosobních ústavních zařízeních. Proto podpoříme rozvoj 

komunitních a domácích sociálních služeb v celém kraji. 

SOCIÁLNÍ SLUŽBY

PRO 
KVALITNÍ 
DOMÁCÍ PÉČI

Mgr. Jakub RYCHTECKÝ
1. náměstek primátora města Pardubic
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PRO pomoc těm,  
kteří ji potřebují

 

Vážíme si lidí a rodin, které pečují o své 

nejbližší se zdravotním hendikepem 

v domácím prostředí. Proto jim zajistíme 

dostupnou síť služeb a posílíme pomoc 

a podporu na území celého kraje.

PRO stabilitu  
sociálních služeb

 

Chceme transparentní a předvídatelné 

veřejné peníze do sociálních služeb. 

Proto garantujeme víceleté financování 

sociálních a souvisejících zdravot-

ně-sociálních služeb zařazených do 

sítě služeb v Pardubickém kraji. Dále 

udržíme programy podpory sociálního 

podnikání, fundraising, dobrovol-

nictví, prorodinné aktivity a zaručíme 

důkladnou kontrolu vynaložených 

dotačních prostředků poskytovatelům 

služeb a péče. 
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PRO spravedlivé 
odměňování 
v sociálních službách

Pracovníci ve všech typech 

sociálních služeb jsou srdcaři. Jejich 

odměňování je však často s ohledem 

na vykonávanou práci nedostatečné. 

Proto budeme tlačit na zvyšování 

mezd ve všech typech sociálních 

služeb.
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PRO podporu 
homesharingu

 

Každý si potřebuje někdy odpočinout 

nebo vyřešit své osobní záležitosti. To 

platí také pro rodiče dětí s poruchou 

autistického spektra. Proto podpoříme 

projekty homesharingu v celém 

kraji,  aby proškolení specialisté mohli 

odlehčit rodičům dětí s poruchou 

autistického spektra.

PRO rozšíření  
kapacit odlehčovacích 
služeb

Každý, kdo se dnes a denně stará o své 

blízké, si zaslouží možnost odpočinku 

čas pro návštěvu lékaře či vyřešení 

nezbytností na úřadech. Proto rozšíříme 

kapacity a dostupnost odlehčovacích 

služeb ve všech formách (domácí 

prostředí, denní stacionáře, pobytová 

služba).

PRO pomoc rodičům 
hendikepovaných dětí

 

Každý rodič hendikepovaného dítěte 

se dostane do věku, kdy se již sám není 

schopen o svého potomka postarat 

v plné míře. Proto pomůžeme stárnoucím 

pečujícím osobám v každodenní péči 

o jejich dospělé hendikepované zřízením 

nových služeb v oblasti chráněného 

a podporovaného bydlení.
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PRO kvalitní život 
seniorů v domácím 
prostředí

Preferujeme a zajistíme dostatečné 

kapacity služeb sociální prevence 

a sociální péče, které umožní žít 

seniorům v domácím prostředí co 

nejdéle. Proto podpoříme pečovatelskou 

službu, osobní asistenci, denní a týdenní 

stacionáře.

PRO  
aktivní stáří

 

Osamělost a ztráta životní náplně jde 

ruku v ruce se zhoršením zdravotního 

stavu seniorů. Proto podpoříme aktivní 

a bezpečné stárnutí formou podpory 

preventivních a vzdělávacích akcí 

pro seniory včetně mezigeneračního 

setkávání. 

PRO důstojné stáří  
a dostupnou péči  
o seniory

Řada seniorů nemůže z různých 

důvodů žít v prostředí svého domova 

a hledá péči v domovech pro seniory. 

Jejich kapacita je v některých místech 

nedostatečná. Proto budeme ve 

spolupráci s místními samosprávami 

posilovat potřebné kapacity domovů 

pro seniory na území našeho kraje. 

Senioři si zaslouží kvalitní a dostupné 

zdravotně-sociální služby v celém kraji. 

Proto se zaměříme na oblasti, kde je 

potřeba rozšiřovat kapacity terénních, 

ambulantních a pobytových služeb.
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PRO rychlou pomoc 
v mimořádných 
situacích

Každý se může ocitnout v akutní složité 

situaci, kdy státní systém pomoci není 

schopen reagovat dostatečně rychle, 

individuálně nebo vlastně vůbec. 

Proto vytvoříme krajský fond naléhavé 

pomoci, který umožní našim občanům 

složitou situaci překlenout a zároveň 

jim nabídne odbornou pomoc 

a podporu.

PRO důstojné  
odcházení 

Každý si zaslouží důstojné poslední 

dny svého života v kruhu rodinném 

a ve svém přirozeném prostředí. 

Proto podpoříme mobilní a domácí 

hospicovou péči na celém území kraje.

PRO bezpečí  
seniorů 

Senioři jsou rizikovou skupinou z hlediska 

bezpečnosti a vzniku náhlých zdravotních 

problémů vyžadujících okamžitou reakci. 

Proto vytvoříme dotační program pro 

města a obce na podporu tísňových 

tlačítek pro osamělé seniory, aby se jim 

dostala pomoc v nouzi včas i mimo velká 

města.
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PRO pomoc  
bojovníkům  
za svobodu

Účastníkům protifašistického odboje 

za druhé světové války se bohužel 

nedostává zasloužené pozornosti či 

péče. Proto podpoříme bojovníky za 

svobodu například nákupem potřebných 

a často drahých léků v rámci našich 

nemocničních lékáren.

PRO omezení 
exekučního  
byznysu

Každý se může dostat do dluhové pasti. 

Ne vždy vlastní vinou, někdy omylem. 

Jsme pro spravedlivé vymáhání 

pohledávek a ochranu věřitele. 

Z exekucí se však nesmí stát byznys 

pro pár vyvolených exekutorů, kteří 

neváhají používat metody za hranicí 

lidskosti a slušnosti. Proto budeme 

podporovat zrušení soukromých 

exekutorů a přechod této agendy pod 

veřejný sektor.

PRO podporu  
válečných  
veteránů

Přímých účastníků druhé světové války 

bohužel stále ubývá. Naší pozornost 

si zasluhují také účastníci novodobých 

ozbrojených konfliktů z Kuvajtu, 

Jugoslávie, Iráku či Afganistánu. 

Proto budeme ve spolupráci 

s Československou obcí legionářskou 

a ministerstvem obrany připraveni 

cíleně pomáhat těm, kteří riskovali svůj 

život ve jménu naší vlasti a našeho 

bezpečí.
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Když se daří venkovu, daří se celému kraji. Každá cílená 

finanční podpora, která pomůže rozvoji venkovských oblastí, se 

počítá. Dlouhodobě komunikujeme se starosty obcí a umíme 

jim pomoci. Kvůli nespravedlivému dělení daní mezi kraje jsme 

však nemohli naši podporu skokově navýšit. Férové financování 

krajů je naší dlouhodobou prioritou. Zvýšíme prostředky do 

Programu obnovy venkova jako hlavního nástroje podpory 

venkovských regionů, ale i další dotační programy kraje. 

VENKOV, ZEMĚDĚLSTVÍ A ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ

PRO VÍCE 
PENĚZ NAŠEMU 
VENKOVU

Miroslav KRČIL
radní Pardubického kraje pro venkov, zemědělství a životní prostředí, starosta Hlinska
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PRO podporu  
Vesnice roku 

Naše obce se mají čím pochlubit. 

Příklady dobré praxe mohou inspirovat 

i ostatní. K tomu slouží také soutěž 

Vesnice roku Pardubického kraje. 

Chceme obce motivovat k účasti 

a sdílení nápadů, které fungují. Proto 

navýšíme podporu úspěšným obcím 

v krajském kole Vesnice roku

PRO užší  
spolupráci obcí 

Řada administrativních úkonů včetně 

podávání žádostí o dotace je pro 

malé obce složitá a nákladná. Proto 

podpoříme společné projekty více 

obcí v rámci dobrovolných svazků 

obcí, mikroregionů či místních akčních 

skupin.
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PRO dostupné služby  
na venkově 

Obyvatelé venkovských regionů si 

zaslouží dostupné služby a odpoví-

dající kvalitu života. Proto navýšíme 

podporu provozu vesnických obchodů 

s nabídkou regionálních produktů, 

podpoříme udržení dostupnosti 

poštovních služeb a pomůžeme 

s budováním spolkových 

komunitních center.
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PRO udržení 
podzemních zásob 
pitné vody

Pro záchranu mimořádného bohatství 

našeho kraje na střeše republiky 

chceme aktivně přistoupit k průzkumu 

a následné likvidaci staré ekologické 

zátěže. Jsou tu stovky starých 

hydrogeologických vrtů, k nimž se 

nikdo nehlásí, přitom mohou být 

skrytou havárií se závažným vlivem 

na zdravotní nezávadnost pitné vody. 

Proto chceme využít specializovaného 

krajského institutu pro likvidaci starých 

hydrogeologických vrtů. 

PRO podporu bez- 
obslužných venkovských 
prodejen 24/7

Dlouhodobě podporujeme fungování 

malých venkovských prodejen. Jejich 

služby můžeme rozšířit také pro ty, kteří 

se domů vrací později, a nevyhovuje 

jim standardní provozní doba. Řešením 

jsou automatizované bezobslužné 

prodejny fungující i v pozdních 

večerních hodinách. Proto podpoříme 

obce a provozovatele při budování 

bezobslužných prodejen na malých 

obcích s nepřetržitým provozem.

PRO kvalitní pitnou 
vodu pro všechny 

Bezpečné zásobování obyvatel celého 

kraje pitnou vodou je maximálně 

důležité. Proto prosazujeme rozvoj 

vodohospodářské infrastruktury na 

obcích a ve městech. 
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PRO bezpečné 
lesní cesty 

Lesní cesty jsou často rozbité z důvodu 

nutnosti odstraňování následků kůrovce. 

Obzvláště pro malé vlastníky lesů se 

jedná o téměř neřešitelný problém, 

proto je dotačně podpoříme, aby mohli 

své lesní cesty upravit pro zvýšení 

bezpečnosti všech návštěvníků lesa.

PRO podporu  
myslivců 

Práce myslivců si máme vážit pro 

jejich nezastupitelnou úlohu při 

sledovaném odlovu divoké zvěře, ne 

jim klást překážky a komplikovat život 

novými pravidly zákona o myslivosti 

a za jejich dobrovolnickou činnost je 

tímto trestat. Proto jsme zásadně proti 

nesystémovým zásahům do legislativy 

a přijetí nového mysliveckého 

zákona, který podle nás nezvratně 

poškodí tradiční spolkovou činnost 

mysliveckých organizací na venkově.

PRO český  
med 

Být včelařem není snadné. Každý 

z nás si však rád vychutná pravý 

český med. Proto budeme i nadále 

finančně podporovat začínající včelaře 

v našem kraji a aktivity vedoucí ke 

včasnému odhalení zdravotních 

hrozeb ve včelstvech. Budeme také 

podporovat obce při umisťování úlů na 

stanoviště na obecních pozemcích.
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PRO efektivní  
nakládání s odpady 

Rok 2030 by měl být rokem výrazného 

omezení skládkování. Proto připra-

vujeme koordinaci logistiky odpadů 

ve spolupráci s městy a obcemi, aby 

byla zajištěna ekonomika a co nejméně 

zatíženy naše silnice.

PRO ochranu 
divoké zvěře 

I přes řadu moderních technologií 

bohužel stále dochází k tragickým 

střetům divoké zvěře a zemědělské 

techniky. Proto vytvoříme nový dotační 

titul, kterým finančně podpoříme 

pořízení  dronů s termovizí pro 

monitoring výskytu zvířat pro myslivce 

i zemědělce.

PRO likvidaci  
starých ekologických 
zátěží

Rušení průmyslových závodů nejen 

v porevoluční době za sebou zanechalo 

hluboké stopy, které ohrožují na mnoha 

místech půdu či podzemní vody. Proto 

budeme pokračovat v aktivní podpoře 

likvidace starých ekologických zátěží, 

tak jako v minulosti v areálech Vitky 

Brněnec, Na Vrtálně v Pardubicích 

nebo Transporty Chrudim.
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PRO pomoc  
potřebným 

Mnohdy vyhazujeme věci, které se 

mohou ještě někomu hodit. Jedná 

se například o nábytek po babičce, 

drobnou funkční elektroniku, nádobí. 

Chceme omezit vznik odpadů všeho 

druhu. Proto podpoříme fungování 

ReUse center ve městech a obcích, 

abychom pomohli těm, kterým může 

daná věc ještě dobře posloužit. 

PRO potravinovou 
bezpečnost 

Jsme proti dovozu jídla z mimoev-

ropských zemí, které si umíme 

vyprodukovat sami a v potřebné kvalitě. 

Proto podpoříme aktivity na úrovni 

státu, které povedou k posilování 

potravinové bezpečnosti a k zachování 

rozmanitosti zemědělské produkce 

v České republice.

PRO ČESKÉ,  
kvalitní a dostupné 
regionální potraviny

Vážíme si českých zemědělců. 

Odmítáme jejich ideologické 

rozdělování a stavění proti sobě 

navzájem. Prioritou je pro nás udržení 

českého zemědělství jako producenta 

bezpečných surovin pro kvalitní české 

potraviny. Regionální producenti 

potravin jsou nenahraditelnou součástí 

místa, kde žijeme. V konkurenci velkých 

řetězců to mají mnohdy těžké. Proto 

budeme dále podporovat a propagovat 

regionální výrobce potravin a plně 

využívat dotačních programů pro 

provoz venkovských prodejen. 
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PRO odpovědné 
hospodaření  
s vodou v krajině 

Činnost člověka často velmi zásadním 

způsobem ovlivňuje možnosti 

zadržování vody v krajině, což vede 

k extrémům, suchu i povodním. 

Proto budeme prosazovat projekty 

hospodaření s vodou v krajině, které 

budou mít prokazatelný přínos 

a nepoškodí ostatní uživatele krajiny. 

Zároveň prostřednictvím Institutu 

environmentálních výzkumů a aplikací 

podpoříme aktivity obcí v oblasti 

hospodaření s vodou. 

PRO udržení 
produkčního 
zemědělství

Strategický plán v oblasti zemědělství 

nevede k ochraně přírody, ale pouze 

k ničení produkčního zemědělství. 

Proto jsme pro jeho revizi a zamezení 

ničení tradičního českého zemědělství.

PRO podporu 
farmářských trhů 

Malí farmáři mají často problém dostat 

se se svými výrobky na trh. Jsou 

odkázáni na trhy či různé nepravidelné 

akce. Proto chceme finančně podpořit 

konání farmářských trhů ve městech, 

abychom pomohli kvalitním českým 

potravinám dostat se na náš stůl.
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PRO  cílenou  
ochranu přírody 

Prosazujeme smysluplné aktivity, 

které vedou ke skutečné a smysluplné 

ochraně přírody. Odmítáme, aby si 

někteří jedinci z tohoto tématu dělali 

pouze zástěrku a prostředek pro vlastní 

byznys či vlivové cíle.

PRO ekologickou 
výchovu  
na školách 

Vnímání přírody kolem nás, její 

přirozená ochrana a zodpovědnost 

k životnímu prostředí. To vše je potřeba 

vštěpovat dětem již od útlého věku. 

Proto budeme podporovat rozšiřování 

aktivit ekologické výchovy na školách 

všech stupňů.

PRO podporu 
záchranných  
stanic

Záchranné stanice plní rozhodující 

úlohu při navracení zvířat do volné 

přírody po různých typech zranění. 

Péče o tato zvířata je však finančně 

velmi náročná. Proto budeme 

podporovat záchranné stanice 

a všechny jejich rozumné činnosti.
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S ohledem na nestabilitu energetického trhu chceme rozšířit 

využití obnovitelných zdrojů energie nejen na krajském 

majetku, abychom nebyli stoprocentně závislí na externích 

dodavatelích. Proto na všech krajských budovách prověříme 

možnost instalace fotovoltaických elektráren, zaměříme se 

na energetické úspory a další opatření vedoucí k energetické 

soběstačnosti. 

ENERGETIKA

PRO 
MAXIMÁLNÍ 
ENERGETICKOU 
SOBĚSTAČNOST

František BRENDL
radní města Pardubic
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PRO uchování  
a ochranu úrodné  
půdy

Úrodnou půdu si musíme chránit bez 

ohledu na aktuální potřeby energe-

tického trhu. Fotovoltaické parky mají 

vznikat na střechách průmyslových 

budov, na parkovacích domech, 

střechách či v blízkosti dálnic na 

neúrodné půdě. Nemůžeme jim 

postoupit půdu, která nás živí a je 

nenahraditelná. Proto odmítáme zábor 

úrodné půdy pro stavbu velkých 

fotovoltaických elektráren. 

PRO fotovoltaiku  
na krajských  
budovách

Pardubický kraj má ve svém majetku 

stovky objektů středních škol, zdravot-

nických zařízení, sociálních zařízení či 

jednotlivých cestmistrovství Správy 

a údržby silnic Pardubického kraje. 

Každý z těchto objektů spotřebovává 

energii, kterou bychom měli stále 

více využívat z obnovitelných zdrojů, 

abychom nikdy nemuseli být na nikom 

závislí. Proto budeme na střechách 

krajských budov instalovat fotovol-

taické elektrárny.
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PRO zelené  
střechy 

Zelené střechy stále více pronikají do 

architektonických návrhů také v našem 

kraji. Mají pozitivní vliv nejen na 

mikroklima kolem nás, ale také mohou 

přinést kus přírody do velkých 

měst. Proto budeme při krajských 

investicích vždy posuzovat možnost 

instalace zelené střechy.
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PRO snížení  
energetické  
náročnosti budov 

Uspořit se dá těsnícími okny, novou 

střechou nebo izolací podlah. Každá 

koruna se ve výsledku počítá. Proto 

budeme pokračovat v zateplování 

budov a modernizaci systémů vytápění 

v krajských objektech.

PRO podporu  
komunitní  
energetiky

Mezi malé výrobce energie mohou 

patřit i krajské školy, nemocnice či další 

instituce využitím obnovitelných zdrojů. 

Vzájemné sdílení vyrobené elektřiny 

může významně snížit závislost na 

centrálních dodávkách a zvýšit tak 

odolnost proti výkyvům v cenách 

energií. Proto budeme podporovat 

zavádění komunitní energetiky tam, kde 

to bude technicky a legislativně možné 

a především ekonomicky výhodné.

PRO rozvoj  
malých vodních 
elektráren

V našem kraji je řada vydatných 

vodních toků, které mohou pomoci 

při zajištění energie pro areály škol či 

veřejné budovy. V minulosti se nám 

takto například podařilo zprovoznit roky 

odstavenou malou vodní elektrárnu při 

průmyslové škole v Letohradě na Tiché 

Orlici. Proto chceme aktivně vyhledávat 

obdobné projekty, kterými se může 

zvýšit energetická soběstačnost 

krajských organizací. 
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PRO garantované 
úspory 

Díky metodě EPC, tedy energetickým 

službám se zaručeným výsledkem, se 

nám od vzniku kraje podařilo ušetřit až 

700 milionů korun. Jsme v rámci těchto 

projektů s velkým odstupem nejlepší 

v republice. Proto budeme pokračovat 

v instalaci úsporných opatření, která pro 

kraj neznamenají žádný finanční náklad. 

Ten nese dodavatel.

PRO dobíjecí stanice 
elektromobilů  
u veřejných budov

Rozvoj elektromobility musí jít 

ruku v ruce s rozvojem potřebné 

infrastruktury. Stát v tomto ohledu 

zaostává a podporuje především 

individuální výstavbu. Je však nutné 

řešit také dobíjecí stanice na veřejných 

místech. Proto vybudujeme kapacitní 

elektronabíječky u krajských budov, 

nemocnic či škol.

PRO energetickou 
gramotnost 

Osvěta a vyšší povědomí veřejnosti 

může pomoci k lepšímu zacházení 

s energiemi a šetření tam, kde je 

to možné. Ne každý však ví, jak na 

to. Proto budeme ve spolupráci 

s odborníky a obcemi organizovat 

vzdělávací kampaně a programy 

pro veřejnost o efektivním nakládání 

s energiemi, důležitosti úspor 

a využívání obnovitelných zdrojů.
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PRO snížení  
vzniku odpadu  

Pomoci se snížením produkce odpadu 

může každý z nás svým spotřebi-

telským chováním. Musíme však 

vědět, jak na to. Proto podporujeme 

programy zaměřené na snížení vzniku 

odpadu, včetně předcházení plýtvání 

potravinami podporování bezodpa-

dových obchodních modelů.

PRO cirkulární 
ekonomiku  
v energetice

Zvýšení energetické soběstačnosti 

může výrazně pomoci vyšší míra 

recyklace a opětovné využití materiálů. 

Proto podporujeme opakované využití 

materiálů z vyřazených energetických 

zařízení, jako jsou solární panely, větrné 

turbíny a baterie.

PRO vytváření 
uzavřených cyklů  
v průmyslových parcích

Řada průmyslových parků vytváří odpad, 

pro který nemá využití. Budoucností je 

snížení celkové spotřeby energie a surovin 

v těchto parcích. Proto podpoříme 

zavádění technologií na zpracování 

odpadu, který může v rámci jiného 

výrobního procesu sloužit naopak jako 

zdroj.
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PRO odporu  
recyklace 
a kompostování

Snížit především biologický odpad 

můžeme také efektivní recyklací 

a rozšířením kompostování. Proto 

podpoříme rozšíření infrastruktury 

pro recyklaci a kompostování, včetně 

komunitních kompostérů a třídících linek 

pro recyklovatelné materiály.

PRO recyklaci  
ve stavebnictví 

Stavebního materiálu na silnice, 

dálnice a další veřejné stavby je 

nedostatek. Je nutné hledat zdroje, 

o kterých jsme dříve ani nepřemýšleli. 

Proto budeme při veřejných stavbách 

požadovat  využití stavebních materiálů 

vyrobených v rámci programu 

recyklace a upcyklace.
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Český úředník není pro stohy zbytečných papírů za stolem často ani vidět. Stojí to čas, ale také 

nemalé peníze. Proto budeme digitalizovat. Ušetříme tak nejen váš čas, veřejné peníze, ale i životní 

prostředí. Chceme se stát i dobrým příkladem pro stát. 

DIGITALIZACE

PRO ÚŘADY 
BEZ ZBYTEČNÝCH PAPÍRŮ

František BRENDL
radní města Pardubic
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PRO rychlé hlášení  
závad na krajských 
silnicích

Problémy se mají řešit, a to nejlépe 

hned. Komplikace na silnicích 

v podobě výtluků, poškozených 

krajnic či spadaných stromů mohou 

nejen komplikovat dopravu, ale být 

i nebezpečné. Proto vytvoříme krajský 

systém hlášení závad na našich 

silnicích, aby oprava mohla přijít co 

nejrychleji a nejefektivněji.

PRO digitální  
úřad přístupný 
občanům

Česko bohužel zaspalo dobu. Digita-
lizace ve světě pokročila, u nás však 
spíše přešlapuje, a pokud se k ní 
přistoupí, není dotažená a komplikuje 
život úředníkům i občanům (nechvalně 
známým případem je například stavební 
řízení). I bez podpory státu však chceme 
občanům zajistit možnost vyřizování 
potřebných záležitostí na krajském 
úřadě prostřednictvím moderních 
technologií. Proto připravíme digitalizaci 
možných agend a služeb, aby bylo 
možné maximum kroků řešit z pohodlí 
domova. Navíc budeme díky digita-
lizaci vnitřních procesů úřadu omezovat 
spotřebu papírů. Ušetříme tak nejen 
peníze, ale i životní prostředí.
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PRO digitální  
občanské iniciativy 

Zajímá nás, co si občané našeho 

kraje myslí a jaké mají náměty na 

zlepšení. Referenda jsou kompli-

kovaným procesem a řadu lidí tak 

odrazují. Chceme proto zavést digitální 

občanské iniciativy, které by při splnění 

stanovených požadavků projednala 

krajská rada nebo zastupitelstvo.
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PRO  jednoduché 
podávání krajských 
dotací

Krajské dotace byly vždy jednoduché, 

aby o ně měl šanci požádat opravdu 

každý. Na rozdíl od těch národních 

či evropských bylo jejich zpracování 

otázkou několika desítek minut. 

Žadatelům, ale i našim pracovníkům 

chceme uspořit čas, a proto budeme 

rozšiřovat elektronické podávání 

krajských dotací. Rychlá administrace 

pomůže s urychlením poskytnutí 

příspěvku.

PRO  
objednávkový  
systém k lékaři

Rychle, snadno a přehledně. Takové by 

mělo být objednávání se na vyšetření 

k lékaři. Proto podpoříme elektronické 

objednávkové formuláře k vyšetření 

v krajských zařízeních s poskytnutím 

podpory také pro další lékaře v regionu.
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Digitalizace na státní úrovni často drhne. Stát zaspal dobu.
 I bez podpory státu chceme občanům zajistit možnost vyřizování potřebných 

záležitostí na krajském úřadě prostřednictvím moderních technologií z pohodlí domova.

Naším cílem je prosperující Pardubický kraj.

František BRENDL
radní města Pardubic
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 Podpora dobrovolných hasičů a složek integrovaného 

záchranného systému je investicí do naší bezpečnosti. 

Moderní technika, proškolení hasiči či policisté a souhra všech 

klíčových aktérů při mimořádných událostech je vždy zásadní. 

Proto budeme podporovat obměnu technického vybavení 

a tematická bezpečnostní cvičení v našem kraji. 

HASIČI A IZS

PRO 
BEZPEČNÝ REGION 
S EFEKTIVNÍM 
KRIZOVÝM 
ŘÍZENÍM

Josef BIDMON
živnostník, krajský starosta dobrovolných hasičů
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PRO moderní vybavení 
dobrovolných  
hasičů

Dobrovolní hasiči jsou nedílnou 

součástí integrovaného záchranného 

systému. Často jsou mezi prvními na 

místě události a pomáhají také při 

živelních pohromách. Jejich techniku je 

potřeba průběžně modernizovat. Proto 

budeme navyšovat celkovou podporu 

pořizování nového vybavení zejména 

pro dobrovolné hasiče podle jimi 

určených priorit a potřeb. Chceme, aby 

všechny jednotky sborů dobrovolných 

hasičů byly akceschopné a připravené 

pomáhat občanům Pardubického kraje.

PRO zkušený tým 
zvládající krizové 
situace všeho druhu

Krajská samospráva i systém krizového 

řízení prokázal, že dokáže operativně 

reagovat na nové mimořádné 

situace, se kterými doposud neměl 

nikdo zkušenost. Za užití moderní 

komunikační techniky spolu se 

složkami IZS je schopen velmi 

účelně a efektivně zorganizovat vše 

potřebné dle požadavků státu nebo 

i jednotlivých obcí. Proto chceme 

rozvíjet zkušený tým lidí, kteří sehráli 

v uplynulých letech klíčovou úlohu při 

zvládnutí pandemie, uprchlické krize, 

povodní, znečištění životního prostředí 

a dalších mimořádných událostí.
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PRO efektivní pomoc  
při povodních 

Náš kraj již mnohokrát postihly 

povodně. V některých částech 

kraje jsou dokonce pravidelné. 

Dobrovolní hasiči pomáhají 

nejen s přípravou na příchod 

velké vody, ale také s odstra-

ňováním jejích následků. 

Potřebují k tomu mimo jiné 

ponorná či kalová čerpadla 

s co největším výkonem. 

Proto budeme i nadále 

pomáhat s nákupem 

této techniky určené 

k ochraně majetku 

občanů kraje.
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PRO nové  
hasičské zbrojnice  

Hasiči nejenže pomáhají při záchraně 

majetku či života, jsou ale také 

nedílnou součástí společenského, 

sportovního a kulturního života na 

obcích. Jejich zázemí často neodpovídá 

aktuálním potřebám a je poplatné 

době svého vzniku. Proto pomůžeme 

obcím s výstavbou nebo rekonstrukcí 

požárních zbrojnic a kluboven. 

PRO pořízení  
a obnovu hasičských 
cisteren

Požár dokáže během vteřiny obrátit 

život vzhůru nohama. Dobrovolní 

hasiči umí škody na majetku omezit, 

protože jsou na místě často jako 

první. Potřebují však moderní cisterny, 

které je nenechají na holičkách. Proto 

považujeme podporu nákupu nových 

nebo repasovaných cisternových 

automobilových stříkaček pro obce za 

jednu z povinností kraje. 

PRO větší  
bezpečí zasahujících 
hasičů

Požár ohrožuje nejen náš majetek, ale také  

zasahující hasiče. Ti se často do plamenů 

pouští beze strachu, jen aby pomohli 

druhým. Musíme však myslet také na 

jejich ochranu. Proto budeme podporovat 

nákup kompletních dvou či trojvrstvých 

hasičských obleků, abychom účinně 

ochránili ty, kteří chrání nás.
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PRO zvyšování 
hasičských dovedností 

Kdo je připraven, není překvapen. 

To platí i pro hasiče. Proto chceme 

více podporovat odbornou přípravu 

dobrovolných hasičů prostřednictvím 

rozšiřujících školení v oblasti vyproš-

ťování z havarovaných vozidel, výcviku 

v řízení hasičských cisteren, hašení 

v uzavřených prostorech a ochrany 

obyvatelstva.  

PRO udržení  
spolkových tradic 

Hasiči jsou často stěžejním celoročně 

fungujícím spolkem v obci. Pomáhají 

nebo přímo organizují dětské dny, plesy 

či se účastní požárního sportu. To vše 

stojí nejen mnoho úsilí, ale také peníze. 

Proto budeme pokračovat v podpoře 

činnosti a vybavení spolků, které se 

podílejí na práci s dětmi a mládeží 

a jsou připraveny pomáhat občanům 

Pardubického kraje.
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PRO rozvoj  
požárního sportu

 ⁃  

Na některých obcích je požární sport 

jedinou možností pro sportování 

mládeže, ale i dospělých. Proto 

budeme podporovat rozvoj požárního 

sportu, nákup překážek či budování 

zázemí. Zároveň považujeme za 

potřebný vznik okresních center 

požárního sportu, proto chceme po 

dohodě s hasiči finančně pomoci 

s jejich realizací ve vybraných 

lokalitách. 
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Pardubický kraj má své unikátní regionální tradice a historická 

místa. Kromě toho je u nás řada národních či místních 

kulturních památek, které musíme chránit a zachovat je pro 

naše děti. Kulturní dědictví je součástí naší národní identity. 

Proto budeme podporovat rozvoj regionálních tradic 

a ochranu památek od největších po nejmenší, a to i na malých 

obcích.

KULTURA A PAMÁTKOVÁ PÉČE

PRO UCHOVÁNÍ  
REGIONÁLNÍCH  
TRADIC A OCHRANU 
PAMÁTEK

PhDr. Milan MOTL, Ph.D.
ředitel VOŠ pedagogické a SPŠ Litomyšl
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PRO podporu  
památek  
UNESCO

Památky UNESCO se těší vždy 

významnému zájmu turistů z celého 

světa. Je to však také závazek ke 

zlepšování okolí těchto památek 

a zázemí pro návštěvníky. Proto 

pomůžeme obcím, na jejichž území 

se tyto památky nachází, s rozvojem 

potřebné infrastruktury.

PRO uchování  
paměti  
národa

Příběhy často neznámých hrdinů 

je nutné vyprávět mladé generaci. 

Bohužel těch, kteří mohou tyto příběhy 

sdělovat, stále ubývá. Proto budeme 

podporovat aktivity Paměti národa 

zaznamenávající příběhy protifa-

šistických či protikomunistických 

odbojářů.
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PRO péči  
o památná místa 

Historie a odkaz našich předků se 

nesmí pošlapávat. Pomníky, památníky, 

sochy a křížky si zaslouží naší 

soustavnou péči. Proto podpoříme 

údržbu a obnovu pietních míst.
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PRO ochranu 
pohraničních pevností  
  

Králická pevnostní oblast, která byla 

vybudována před druhou světovou 

válkou, jako ochrana proti nepříteli, 

je unikátním odkazem naší historie. 

Bohužel někteří podnikavci nevratně 

přetváří tyto objekty v rekreační 

ubytování nerespektující ráz těchto 

výjimečných objektů. Proto budeme 

usilovat o památkovou ochranu 

Králické pevnostní oblasti.

PRO záchranu 
Larischovy vily 

Tichý svědek nacistické brutality 
s nezaměnitelným geniem loci. To je 
Larischova vila v Pardubicích, která 
je v majetku Československé obce 
legionářské. Díky naší podpoře byla 
nejprve zachráněna věž zámečku, 
a v současnosti je celý objekt v novém 
kabátě. Byla zrekonstruována střecha, 
opravena či vyměněna okna a venkovní 
dveře, byla realizována nová fasáda 
celého objektu a zabezpečeny sklepní 
prostory včetně nové expozice. Na 
kompletní záchranu a zpřístupnění 
objektu je nutné zajistit další desítky 
milionů korun. Proto budeme usilovat 
spolu s legionáři o celkové dokončení 
záchrany této národní kulturní památky.

PRO rozvoj Zámku 
Pardubice 

Perla rodu Pernštejnů v centru krajského 

města. Z chátrající památky, na které se 

podepsal minulý režim, jsme vytvořili 

jedno z nejnavštěvovanějších míst v kraji. 

Pardubický zámek si naši pozornost 

zaslouží. Proto je třeba pokračovat 

v obnově zámku, rozšiřování expozic 

a kulturních programů.
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PRO důstojnou 
připomínku  
holokaustu

Bývalá Schindlerova továrna v Brněnci 

roky chátrala a nebyla tak ani 

v nejmenším důstojnou připomínkou 

hrůz druhé světové války. Záměr na její 

obnovu několikrát zkrachoval. Díky naší 

pomoci se podařilo odklidit nebezpečné 

látky po bývalé textilní fabrice. Nyní je 

potřeba opravit celý areál, aby se mohl 

stát důstojným památníkem přeživších 

holokaustu, připomenout odkaz Oskara 

Schindlera a historie rodiny Löw-Beer. 

Proto podporujeme záměry, které 

pomohu bývalou továrnu přeměnit na 

centrum památky holokaustu v našem 

kraji.

PRO vybudování 
železničního muzea 
v Dolní Lipce

Století páry je sice za námi, ale parní 

vlaky stále lákají všechny generace 

od nejmenších po ty nejstarší. Chopili 

jsme se příležitosti v nevyužívané 

výtopně v Dolní Lipce, kde jsou již nyní 

deponovány historické lokomotivy 

vozy, chceme vytvořit nové železniční 

muzeum s provozuschopnými 

exponáty. Oživení areálu je vhodným 

doplněním všech atraktivit výjimečného 

regionu Králicka. Proto vedle 

pravidelných letních jízd parních vlaků 

chceme nabídnout stálou expozici 

věnovanou provozním parním vlakům. 
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PRO záchranu  
unikátní parní 
lokomotivy 

Lokomotiva řady 310.922 z podstavce 

třebovského depa jezdila dvě dekády 

pro potěšení dětí, nyní už deset let čeká 

na svoje další využití. Proto opravíme 

a na koleje vrátíme lokomotivu 310.922, 

aby mohla zajištovat nejen pravidelné 

letní jízdy v našem kraji, ale i další akce 

spojené s parními vlaky.
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PRO rozvoj  
činnosti amatérských 
souborů  

Ochotnické divadlo, amatérské taneční 

a hudební soubory nemají často na 

růžích ustláno. Náklady na energie, 

cestování či pronájmy stále rostou. 

Lidí ochotných investovat svůj čas 

a peníze do této činnosti ubývá. Proto 

podpoříme fungování amatérských 

divadelníků, hudebníků či tanečních 

souborů. Chceme jim také pomoci při 

získáváním grantů a dotačních výzev, 

informovat o vzdělávacích akcích 

a workshopech.

PRO vybudování 
technického muzea  
ve Vysokém Mýtě

V našem kraji vznikala celá řada 

technických zajímavostí známých po 

celém světě. Značky jako Sodomka, 

Stratílek, Karosa, Orličan, Transporta 

nebo ETA znají i ve vzdálených 

zemích. Prezentovat je však chceme 

i u nás, na jednom místě a v moderní 

podobě. Proto vybudujeme unikátní 

technické muzeum Pardubického 

kraje ve Vysokém Mýtě v areálu bývalé 

zemědělské školy.

PRO podporu  
spolkové činnosti 

Podporujeme činnost spolků 
a působení místních kapel. Vnímáme 
význam smysluplného, kvalitního 
a aktivního trávení volného času 
všech generací včetně seniorů. 
Zvláštní pozornost je třeba věnovat 
mladé generaci, a to nejen z hlediska 
osobnostního rozvoje dětí a mládeže, 
ale také jako účinnou prevenci 
rizikových forem chování a sociálně 
patologických jevů ve společnosti. 
Proto budeme nadále podporovat 
rozvoj volnočasových zařízení v kraji, 
spolky (hasiči, skauti, spolky lidových 
tradic pěvecké sbory, orchestry, taneční 
školy, sportovní kluby) a akce zaměřené 
na tuto oblast.
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PRO  podporu  
lidových řemesel 

Tradiční lidová řemesla často nemají 

své pokračovatele. Jedná se však 

o jednu z důležitých součástí naší 

identity a historie. Tato řemesla je 

nutné zachovat a prezentovat je dalším 

generacím. Proto podpoříme řemesla 

zapsaná na krajský seznam lidových 

tradic.

PRO restaurování 
drobných sakrálních 
staveb

Naši podporu si zaslouží památky bez 

ohledu na velikost. Myslet musíme i na 

drobné sakrální stavby na venkově. 

Proto navýšíme dotační podporu obcím 

pro restaurování drobných sakrálních 

staveb, poutních míst, kapliček, křížků, 

kalvárií a božích muk.
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PRO podporu  
obecních  
knihoven 

 V dnešní době více než kdy dříve 

potřebujeme podpořit rozšíření četby 

knih, a to nejen mezi mladou generaci. 

Jednoznačně pomůže zvýšení 

dostupnosti a rozšíření nabídky malých 

obecních knihoven. Proto budeme 

podporovat malé obecní knihovny 

a jejich spolupráci nejen navzájem, ale 

také s naší krajskou knihovnou.
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Vládní ani evropská politika dlouhodobě nepomáhá snižovat 

rozdíly v kvalitě života a pracovních příležitostech, tak lidem 

musí pomoci kraj. Pomoc slabším regionům musí jít ruku v ruce 

s rozvojem těch vyspělejších. Proto budeme cíleně podporovat 

hospodářsky a sociálně ohrožená území, ale také ekonomicky 

silné regiony včetně krajského města.

REGIONÁLNÍ ROZVOJ A EVROPSKÉ FONDY

PRO ROZVOJ CELÉHO 
KRAJE OD KOJIC AŽ PO 
JEVÍČKO, OD KUNVALDU 
PO TŘEMOŠNICI

Mgr. Radko MARTÍNEK
emeritní hejtman Pardubického kraje a senátor
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PRO přeměnu 
brownfieldů 

Brownfieldy neboli opuštěné 

průmyslové areály lze chápat v širším 

slova smyslu. Za takové považujeme 

i opuštěné hospodářské budovy 

na venkově sloužící v minulosti 

zemědělské výrobě. Proto podpoříme 

přípravu projektových dokumentací na 

přeměnu brownfieldů pro nový účel 

s akcentem na občanskou vybavenost. 

PRO mobilní signál 
internet v malých 
obcích

Vysokorychlostní internet a 5G sítě jsou 

stále doménou převážně velkých měst. 

Na mnoha obcích si musí lidé držet 

pevné linky, aby se dovolali k lékaři, či 

si platí drahé, ale pomalé internetové 

připojení. Proto podpoříme budování 

moderní infrastruktury pro zkvalitnění 

signálu a budeme vytvářet prostor 

pro pokládání optických kabelů vedle 

krajských silnic.
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PRO maximální využití 
fondů EU ve PROSPĚCH 
našeho kraje

Pardubický kraj dlouhodobě patří 

mezi premianty v účelném využívání 

evropských fondů. Abychom zajistili 

rozvoj kraje, nemůžeme spoléhat 

jen na peníze od státu. Každá 

koruna, kterou pro region 

získáme navíc, má smysl. 

Proto budeme pokračovat 

v aktivním hledání všech 

dotačních možností pro 

rozvoj našeho kraje. 
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Proto budeme iniciovat vytvoření  

a následně také postupné naplnění 

speciálního fondu, ze kterého budou 

na základě doporučení odborníků 

uvolňovány prostředky na reálné 

rozvojové projekty, které mají potenciál 

zlepšit situaci v oblasti podnikání či 

veřejných služeb s cílem zastavit odliv 

obyvatel. Po vzoru jiných krajů z České 

republiky, ale i například Německa 

zapojíme do tohoto záměru i relevantní 

bankovní ústavy, místní firmy a města 

a obce. 

PRO využití evropských 
a státních dotací 

Více peněz pro kraj z rozpočtového 

určení nesmí znamenat snížení 

aktivity ve vyhledávání dalších zdrojů 

z evropských či státních dotačních 

programů. Proto budeme vždy dělat 

maximum proto, abychom i nadále 

patřili mezi špičku v získávání externích 

zdrojů pro náš kraj. Každá koruna, 

kterou můžeme do kraje získat, se 

počítá.

PRO rozvojový fond 
postižených území 

Dosavadní možnosti Pardubického 

kraje pro podporu hospodářsky 

slabých regionů neumožnují žádné 

zázraky. Dotační tituly v jednotkách 

milionů se jeví jako nedostatečný 

nástroj pro smazávání prohlubujících 

se rozdílů mezi jednotlivými regiony. 

Při změně rozpočtového určení daní, 

které by mělo znamenat více peněz 

pro Pardubický kraj, chceme výrazně 

více sil koncentrovat pro pomoc 

hospodářsky slabým oblastem, které 

se dlouhodobě potýkají s odchodem 

obyvatel do velkých sídel za prací  

a službami. 
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Dlouhodobě děláme maximum proto, aby se náš kraj rozvíjel 
od Kojic až po Jevíčko, od Kunvaldu po Třemošnici. 

Stát totiž bohužel na některé regiony zapomíná. My nikoliv.

Naším cílem je prosperující Pardubický kraj.

Mgr. Radko MARTÍNEK
emeritní hejtman Pardubického kraje a senátor
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Naši sportovci pravidelně vozí medaile ze všech národních, 

evropských či světových akcí. Podmínky pro jejich přípravu na 

všech úrovních však nejsou odpovídající. Totéž platí o sportu 

pro všechny. Stát v této oblasti zaspal dobu a prostředky 

Národní sportovní agentury jsou bohužel nedostatečné. Proto 

v případě změny rozpočtového určení daní pro kraje výrazně 

navýšíme podporu oprav a budování sportovní infrastruktury 

v našem regionu.

SPORT

PRO MODERNIZACI 
ZASTARALÝCH 
SPORTOVIŠŤ A ROZVOJ 
CHYBĚJÍCÍHO 
SPORTOVNÍHO ZÁZEMÍ

Ladislav WEINLICH
přednosta lokomotivního depa Česká Třebová, předseda TJ Slovan Moravská Třebová
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PRO sport  
i s hendikepem  

Tělesný hendikep nesmí znamenat 

omezení možností pro pohyb. Řada 

sportovních a turistických cílů však 

představuje pro hendikepované  

výrazné a nepřekonatelné překážky. 

Proto budeme podporovat budování 

bezbariérové sportovní infrastruktury 

v našem kraji.

PRO bezpečná 
sportoviště  

Mít kde sportovat, je jedna věc. Mít 

kde bezpečně sportovat, pak druhá. 

Nechceme naše děti vystavovat 

nebezpečí zranění. Proto podpoříme 

nákup bezpečných branek a dalších 

prvků pro snížení rizika úrazu.
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PRO opravené 
sokolovny a orlovny 

Rozvoj sportu pro všechny má u nás 

vždy zelenou. Na opravu infrastruktury 

vybudované často před desítkami let, 

se bohužel dlouhodobě ze strany 

státu zapomínalo. Proto budeme ve 

spolupráci se Sokolem pokračovat 

v opravě sportovišť, kterými kráčely 

dějiny a sportovní nadšení mnoha 

generací.
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PRO podporu 
sportovních klenotů 
  

V našem kraji se každoročně koná celá 

řada významných sportovních podníků 

ve všech sportovních odvětvích. Patří 

mezi ně například Velká pardubická, 

Zlatá přilba, Rieter atletický míting či 

Pardubická juniorka. Těchto klenotů 

si musíme vážit a udržovat jejich 

vysokou sportovní úroveň. Proto 

udržíme podporu velkých přesahových 

akcí, které lákají do regionu tisíce 

návštěvníků a dělají našemu kraji 

dobrou pověst.

PRO podporu 
sportovních talentů 

V našem kraji máme spoustu talento-

vaných sportovců. Ti v menších 

sportech však mají často problém 

přilákat na svoji přípravu a závody 

dostatek sponzorů. Stát na ně také 

nemyslí. Jsou to však vzory pro další 

generace. Proto podpoříme přípravu 

adeptů z našeho kraje na olympijské 

hry.

PRO důstojný život 
olympioniků 

Každý sportovní úspěch národ vždy 

semkne. Bohužel často jen na pár dní 

či týdnů. Po konci aktivní kariéry se 

řada sportovců ocitá v existenčních 

problémech spojených často s nízkým 

výpočtem důchodu. Proto chceme ve 

spolupráci se sportovními svazy vytvořit 

krajský fond podpory olympioniků, 

abychom se jim jako společnost 

odvděčili za jejich reprezentaci 

a dlouhodobou sportovní činnost.
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PRO zpracování  
kvalitní koncepce 
sportu v kraji

Pardubickému kraji dlouhodobě chybí 

dokument, který by uceleně popsal 

aktuální stav sportovní infrastruktury 

a potřeby jejího rozvoje a zároveň 

pojmenoval největší problémy v oblasti 

organizace a financování sportovní 

činnosti ve všech odvětvích a na všech 

úrovních. Proto necháme zpracovat 

koncepci rozvoje sportu v Pardubickém 

kraji a zřídíme stálou pracovní skupinu, 

která bude dohlížet na její naplňování.

PRO podporu  
českých turistů 

Turistické značení v České republice 

patří mezi nejlepší na světě, a to díky 

neúnavné práci Klubu českých turistů. 

Abychom si vysoký standard udrželi, je 

potřeba školit nové značkaře a starat 

se o turistické tradice a zázemí. Proto 

podpoříme obnovu značení a opravy 

turistických ubytoven v našem kraji. S
P
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Atraktivních míst pro turisty z tuzemska, ale i ze zahraničí máme nespočet a zaslouží si naši pozornost. 

Proto navýšíme finanční podporu cílené propagaci našeho kraje se zaměřením na turisticky zajímavé 

lokality.

CESTOVNÍ RUCH

PRO MAXIMÁLNÍ 
ZDŮRAZNĚNÍ ATRAKTIVNÍCH 
TURISTICKÝCH CÍLŮ

Ladislav WEINLICH
přednosta lokomotivního depa Česká Třebová, předseda TJ Slovan Moravská Třebová
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PRO rozvoj  
cykloturistiky 

Cyklistika a Pardubický kraj patří 

k sobě. Aby tomu tak bylo i nadále, je 

nutné budovat kvalitní doprovodnou 

infrastrukturu. Proto budeme 

podporovat budování zázemí pro 

cyklisty jako přístřešky, dobíjecí stanice 

pro elektrokola, ale také budování 

osvětlení cyklostezek mezi městy 

a obcemi. 

PRO budování 
stellplatzů 

Obliba obytných vozů stále stoupá. 

Zázemí pro ně je však zcela 

nedostatečné, což mnohé turisty 

především ze zahraničí může odradit. 

Proto podpoříme budování oficiálních 

a bezpečných stellplatzů pro parkování 

obytných vozů. 
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PRO jízdy parních  
vlaků 

Století páry je dávno za námi. Parní 

stroje však stále lákají malé i velké 

nadšence. Proto budeme pokračovat 

v oblíbených letních parních jízdách 

a rozšíříme je do celého kraje na trasy, 

kde nebude prozatím nutné zavedení  

v systému ETCS.
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PRO podporu 
destinačních 
společností

Statistiky přenocovaných návštěvníků 

v našem kraji nevyznívají ve srovnání 

s ostatními příliš lichotivě. Lidé k nám 

jezdí především na krátkodobé pobyty. 

To ale neznamená, že by náš kraj nebyl 

atraktivní. Spíše naopak. Proto chceme, 

aby krajská Destinační společnost 

Východní Čechy a navazující oblastní 

destinační společnosti Orlické 

hory a Podorlicko, Českomoravské 

pomezí, Králický Sněžník, Pardubicko 

a Chrudimsko-Hlinecko propagovaly 

tradiční, ale i nové turistické cíle, které 

mohou přilákat nové návštěvníky nejen 

z ostatních regionů, ale celé Evropy 

i světa.

PRO oživení 
železničních tratí 

V minulosti docházelo z důvodu 

nezájmu cestujících k úpadku 

některých železničních tratí. Nám 

se například na trati Dolní Lipka – 

Hanušovice podařilo obnovit nejprve 

víkendový, a poté prázdninový provoz. 

Přestože jde o trať poměrně vzdálenou 

od jednotlivých sídel, její význam 

výrazně vzrostl nejen v letních měsících 

oživením turistiky a propojením 

Žamberecka a Králicka s Jeseníky. 

Proto chceme provoz na malebnou trať 

kolem pevností a Králického Sněžníku, 

vedenou údolím řeky Moravy, rozšířit na 

celý rok.

PRO rozvoj  
pevnostní turistiky 

Unikátní dochovaný systém lehkého  

a těžkého opevnění z 30. let je jedním  

z turistických lákadel našeho kraje. 

Nedílnou součástí tohoto opevnění je 

také krajem vlastněná dělostřelecká tvrz 

Bouda, která patří mezi pět stavebně 

dokončených pevností v celé republice. 

Dlouhodobě se snažíme o její oživení a 

rozvoj, který si zaslouží. Proto budeme 

pokračovat v budování expozic dokladu-

jících vznik a fungování tohoto unikátního 

objektu.
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PRO podporu 
kongresové turistiky 

Samostatnou kapitolou v oblasti 

cestovního ruchu je podpora kongresové 

turistiky. Na různých místech se mohou 

konat zajímavá odborně zaměřená 

setkání či podnikové akce doplněné 

o atraktivní program. Další rozvoj 

kongresové turistiky v našem kraji naráží 

na nedostatek vhodných ubytovacích 

kapacit s dostatečným zázemím. Proto 

chceme využít existence mezinárodního 

letiště v Pardubicích a jeho strategické 

polohy k podpoře projektů, které mohou 

vhodným způsobem doplnit stávající 

nabídku příkladně projekt výstavní haly 

s kongresovým hotelem a podobně.  

PRO péči  
o Smetanovu  
Litomyšl

Rekonstrukce zámeckého areálu 
v Litomyšli znamenala přehodnocení 
dosavadního způsobu organizace 
národního festivalu Smetanova Litomyšl. 
Jedná se o největší multižánrový 
open-air festival, ne jen festival klasické 
hudby. Ochrana památky UNESCO 
si žádá nový přístup k podmínkám 
umístění scény, hlediště i zastřešení 
na zámeckém nádvoří. Proto plně 
podporujeme záměr vybudovat nový 
SmetaNOVÝ sál respektující výjimečnou 
architekturu zámeckého návrší i Státního 
zámku Litomyšl. Pardubický kraj má být 
jedním z hlavních garantů a partnerů 
fundraisingu proměny druhého 
zámeckého nádvoří v nový koncertní sál 
pro účely konání festivalu. 
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PRO propagaci památek 
UNESCO 

Zařazení památky na seznam UNESCO 

znamená samo o sobě zvýraznění 

turistického potenciálu především pro 

zahraniční turisty, z nichž někteří přímo 

tento typ památek cíleně vyhledávají. 

V našem kraji jsou na tento seznam 

zařazeny dvě památky. Jedná se 

o Zámek Litomyšl a krajinu pro chov 

koní v Kladrubech nad Labem. Obě 

tyto památky si zaslouží naši pozornost. 

Proto budeme podporovat cílenou 

propagaci památek UNESCO v našem 

kraji nejen u nás, ale i v zahraničí.
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Začít podnikat nebo jít na brigádu už během studia nebo kdykoliv později je v našem právním prostředí 

velmi složité. Vláda výrazně znevýhodnila dohodáře a živnostníkům podnikání nijak neulehčuje. 

Začínající podnikatele, kteří mají dobrou myšlenku, často odradí jednání s úřady či nutné vstupní 

investice. Proto chceme z krajského rozpočtu pomoci začínajícím podnikatelům nejen při rozjezdu 

podnikání. 

PODPORA PODNIKÁNÍ

PRO POMOC ZAČÍNAJÍCÍM 
PODNIKATELŮM 
A ŽIVNOSTNÍKŮM

JUDr. Martin Netolický, Ph.D.
hejtman Pardubického kraje
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PRO podporu  
inovací 

Inovační prostředí se dynamicky 

rozvíjí a náš kraj nesmí zůstat 

pozadu. Úzce spolupracujeme 

s Pardubickým podnikatelským 

inkubátorem, Regionální rozvojovou 

agenturou Pardubického kraje, ale 

také univerzitami a předními hráči 

s bohatými zkušenostmi. Proto 

budeme podporovat všechny 

smysluplné iniciativy vedoucí k rozvoji 

inovací s uplatněním nejen v našem 

kraji. Součástí je také vybudování 

Pardubického vzdělávacího inovačního 

centra v krajském městě.

PRO rozvoj  
podnikatelského 
inkubátoru

Pardubický podnikatelský inkubátor 

(P-PINK) se za dobu svého fungování 

stal respektovanou institucí na poli 

inovací a rozvoje podnikání. Po 

přesunu do nového sídla nabraly 

aktivity nový rozměr. Je však potřeba 

pokračovat a prohlubovat spolupráci 

s akademickým sektorem, ale 

především se zavedenými a úspěšnými 

podnikateli, kteří mohou svými 

zkušenostmi pomoci dalším. Proto 

budeme podporovat rozvojové aktivity 

Pardubického podnikatelského 

inkubátoru, ale také jeho pobočky, 

Třebovsko-orlického podnikatelského 

inkubátoru.
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PRO udržení  
vzdělaných lidí 
v regionu

Řada mladých odchází po dokončení 

střední školy za vysokoškolským 

studiem mimo náš kraj. Bohužel 

ne všichni se do regionu následně 

vrací. Nejedná se o problém pouze 

periferních oblastí, ale i velkých sídel. 

Proto budeme pracovat na zajištění 

podmínek pro udržení vzdělaných lidí  

v našem regionu.
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DĚKUJEME,  
ŽE VOLÍTE PROSPERUJÍCÍ
PARDUBICKÝ KRAJ
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